
TÄHISTA 
UUSAASTAT 
LAINE JA 
NUBLUGA! 
Loe lk 10–11

S
ca

np
ix

•  Vana-aasta õhtu põhikontsert algab kell 21 Vabaduse väljakul,  
kus esinevad ansamblid Laine ja Trad.Attack!  
ning artistid Nublu ja Gameboy tetris.
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Tallinn ei korralda ilutules-

tikku ka sel aastal, kuid see ei 
tähenda, et tulevärk üldse ära 
jääb: müügipunkte tuleb prae-
gu aina juurde ning ostjaid sa-
muti. Varem kiirabis töötanud 
dr Käsper on näinud mitmeid 
laste vigastusi, mis on tekki-
nud pürotehnika, sh paugutite 
tõttu. «Vahel on keegi tahtnud 
teha «nalja» oma kaaslastele, 
aga see on kurvalt lõppenud,» 
nendib arst. «Paugutite kasuta-
mine siseruumides, pürotehni-
lise toote panemine koolikaas-
lase jope kapuutsi sisse, iseval-
mistatud paukpadrunid – kõik 
need on näited laste teadma-
tusest. Haridus algab kodust ja 
koolist ning erinevalt rahvas-
tepalli kaptenist on igal inime-
sel ainult üks elu. Lapsed vaa-
tavad filme ja sotsiaalmeediat 
ning proovivad eri asju ise jä-
rele teha. Kurvad tagajärjed on 
kerged tulema.»

Valesti lastud rakett lõpetas 
lennu külmkapis

Tallinna lastehaigla kommu-
nikatsioonijuhi Ülo Veldre sõ-
nul toodi eelmise aasta 31. det-
sembril lastehaiglasse laps, kes 
oli kahjustanud ilutulestikura-
ketiga kätt ja silma. Tema jä-
relravi kestis kaua. 

Ilutulestikke lastakse sage-
li rahvarohketes kohtades ja 
vigastada ei pruugi saada ai-
nult laskja ise, vaid ka lähedu-
ses viibijad. «Olen kiirabitöös 
kohanud vigastusi, mis ei jäta 

kannatanule küll häireid, aga 
on rikkunud eluks ajaks ini-
mese välimuse,» meenutab dr 
Käsper. «Kord laskis noormees 
ilutulestikku, mille juhendis oli 
kirjas, et seade tuleb kasutami-
seks ankurdada mitmest punk-
tist maa külge. Tema aga las-
kis seda käest ja tulemuseks oli 
ühe labakäe amputatsioon. Ka 
olen näinud, kuidas ilutu-
lestikurakett muutis pä-
rast laskmist suunda, 
lendas rahva sekka 
ning mitmed ini-
mesed said põle-
tusvigastusi. Sa-
muti olen näinud, 
kuidas kasutati ilu-
tulestikku, mis oli 
saanud niiskust ja 
hiljem toas kuivata-
tud, aga taevasse len-
damise asemel plahvatas 
maas ja kaks inimest said ras-
keid vigastusi.»

Põhja-Eesti päästeameti töö-
taja Jevgeni Petrovi sõnul tuleb  
aastavahetuseks ostetud ilutu-
lestikku hoida kuivas toas, sest 
niiskudes ei pruugi see hiljem 
õigesti töötada. Eelmisel aastal 
registreerisid päästjad 20 püro-
tehnikast alguse saanud tule-
kahju ja lisaks veel 15 olukor-
da, kus tulekahju suudeti ära 
hoida. Detsembris saab pääs-
teteenistus tulekahju- ja plah-
vatuskohtadesse tavalisest roh-
kem väljakutseid. 

Kiirabi peaarst dr Raul Ad-
las räägib juhtumist, kus ilutu-
lestikurakett kukkus rõdule, 
seal hoitud asjad süttisid ning 
keegi pidulistest jooksis neid 
tekiga kustutama. Kustutaja 

ja reostavad asjatult keskkon-
da. «Kahjuks ei paista see ole-
vat piisav argument ilutulesti-
ke kasutamise vastu,» nendib 
arst. «Oma tervise peale ha-
katakse mõtlema enamasti al-
les siis, kui on juba tekkinud 
mingid vaevused. Kuni müüak-
se ametlikult alkoholi, tuba-
katooteid ja pürotehnilisi too-
teid, annab riik oma kodani-
kele märku, et see on seadus-
lik, kontrolli all ja «ohutu». 
Kui aga on ilmnenud tervise-
hädad, suunatakse abiotsiv pilk 
sellesama riigi poole: nüüd ra-
vige mind! Ometi peab igaüks 
vastutama ise selle eest, mida 
ta oma vaimu ja füüsisega et-
te võtab. Alles siis, kui inime-
sed hakkavad mõistma, et iga-
sugune keskkonnareostus on 
lõppkokkuvõttes kahjulik nei-
le endile, näeme tulemusi pa-
ranemas.»

Ka rõhutab koolitaja, et 
ilutulestikud põhjustavad vä-
ga suurt müra, mida on häs-
ti näha lemmikloomade käi-
tumisest. «Kui inimesed suu-
davad oma emotsioone varja-
ta ja reaktsioone tagasi hoida, 
reageerivad lemmikloomad va-
hetult ning kohati väga ettear-
vamatult,» tõdeb dr Käsper. 
«Meie müra – eriti linnades – 
on suur ja igasugune täiendav 
reostus tõstab kõikide elusolen-
dite stressitaset. Stress omakor-
da on pikas perspektiivis pal-
jude raskete haiguste, sh sü-
dame-veresoonkonnahaiguste 
tekkepõhjuseks.»

MTÜ Pesaleidja kommuni-
katsioonijuhi Marlene Neilan-
di sõnul on aastavahetus hoiu-
kodus alati ärev aeg. «Suurem 
osa kassidest kardab pauguta-
mist – osa jookseb paaniliselt 
mööda tuba ringi, teised pei-
davad end kraapimispostide 
varjus ja pesades,» rääkis ta. 
«Kui loomal on juba paanili-
ne hirm, on teda väga keeru-
line maha rahustada.»  Öö ai-
tavad üle elada kratsimispuud, 
pesad ja urud, kus kassid saa-
vad hirmu korral kerra tõm-
mata. Varjupaik kasutab ka 
Feliwayd, mis eritab õhku ra-
hustavaid hormoone ja mõjub 
ainult kassidele. 

Katsu lemmikut rahustada
Koerateadlase Alla Petro-

va sõnul võib koera tundlik-
kus helidele olla kas geneetili-
ne või õpitud. Õpitud tundlik-
kust saab vähendada, kuid päri-
liku hirmuga ei ole põhimõtte-
liselt midagi peale hakata. Tei-
ne koerteteadlane Sergei Tsyba 
ütleb, et treenitud loom suudab 
rahulikult suhtuda püssilööki-
desse ja isegi automaatrelva-
desse. Samas on koera n-ö et-
tevalmistamine ilutulestikuks 
väga raske. Ka üks tema enda 
koertest kardab ilutulestikku. 
«Kogusin ekspertide arvamu-
si, õppisin üle maailma tehni-
kaid selliste hirmudega tegele-
miseks ja natuke rahustust mõ-
ned neist andsid. Samas prob-
leemist ei olnud võimalik va-
baneda,» tõdeb ta.

Ainus, mida saab teha, on 
olla loomale toeks selle aja üle 
elamisel. Kuidas seda kõige pa-
remini teha, sõltub loomast en-
dast. Alla Petrova sõnul jook-
seb tema koer ilutulestiku ajal 
tavaliselt omaniku juurde ja su-
rub end ta vastu. Petrova istub 
siis maha ja kallistab koera tu-
gevalt, et anda loomale turva-
tunnet. Ta soovitabki hirmunud 
looma kodus kallistada või kat-
ta ta raske tekiga. 

Neiland lausub, et kodus on 
loomal kindlasti lihtsam uus-
aastaga toime tulla kui varju-
paigas. Kodus võib üritada oma 
loomal maiustuste jagamise ja 
mängimisega tähelepanu ilutu-
lestikult kõrvale juhtida. Kui 
aga kassil või koeral on tões-
ti väga suur hirm ning loom 
on kuskile peitu pugenud, ei 
maksa temaga ka liigset kon-
takti otsida — see võib teda 
veelgi enam erutada. «Kind-
lasti tasub akendele kardinad 
ette tõmmata ning vahel aitab 
ka muusika mängima panemi-
ne tähelepanu mujale juhtida,» 
selgitab Neiland. 

Tsyba soovitab mitte viia 
koeri kohtadesse, kus tehakse 
ilutulestikku, ning igal juhul 
veenduda, et koeral on lem-
mikloomade andmebaasis re-
gistreeritud kiip ja omaniku 
kontaktandmetega kaelamärk. 
Igal aastal juhtub, et mõni koer 
rebib end hirmu tõttu omaniku 
käest välja ning jookseb mine-
ma, vahel kilomeetreid järjest. 
Kahjuks jäävadki mõned neist 
kadunuks. 

Arutut paugutajat ootab 
400-eurone trahv

Selleks, et lemmikut stressi-
rohkel ajal rahustada, müüvad 
lemmikloomapoed stressivasta-
seid veste, matte ja toidu lakku-
mise plaate, spetsiaalseid fero-
moontooteid koertele ja kasside-
le ning ka rahustavaid taimseid 
tablette. Tablettidel on akumu-
leeriv toime ja seega peaks neid 
andma oma lemmikloomale et-
te vähemalt kuu aega enne ilu-
tulestiku hooaja algust. 

Tsyba soovitab veel proo-
vida televiisorit valjemini sis-
se lülitada, mängida valjult 
muusikat või lihtsalt koerale 
palderjani anda. Looma sööt-
mist ja temaga mängimist ta-
sub alustada juba esimeste ilu-
tulestikuhelide ajal. Kui või-
malik, tuleks looma sellega 
juba kutsikana harjutada: nii-
pea, kui kostab heli, saab süüa 
ja mängida. Päev enne aasta-
vahetust tuleks  viia lemmik-
loom jalutama ja pakkuda tal-
le positiivseid emotsioone, et 
päeva jooksul tõsta serotonii-
ni taset, mis aitab stressist kii-
remini taastuda. 

Eksperdid-päästetöötajad 
aga soovitavad peamiselt ik-
ka mitte tarbida alkoholi (või 
muid meelemürke) enne potent-
siaalselt ohtlikke pürotehnilis-
te toodete käsitlemist. Osta ilu-
tulestik usaldusväärsest poest 
ning järgida kasutusjuhendit 
täpselt, isegi kui tavaliselt mi-

dagi ei juhtu. Nii möödub aasta-
vahetus turvaliselt kõigi jaoks.

Ilutulestiku kasutamisel on 
oluline järgida tervet mõistust 
ning sobivaid kellaaegu. Ava-
liku korra seadus keelab püro-
tehnika kasutamise, mille he-
li- ja valgusefektid võivad tei-
si oluliselt häirida. Seaduses 
on määratud ka vaikne aeg, 
mis kestab tööpäevadel kel-
la 22-6 ning nädalavahetustel 
ja pühadel keskööst kuni kel-
la 7-ni. Uusaasta on erand, sel 
õhtul mürakeeld ei kehti. Ava-
liku korra seaduse rikkumise, 
sealhulgas ilutulestiku lubama-
tul ajal laskmise eest on ette 
nähtud rahatrahv kuni 400 eu-
rot või paugutaja vahistamine. 
Selleks, et politsei saaks algata-
da haldusmenetluse, tasub kut-
suda patrull sündmuskohale, et 
uurida rikkumise asjaolusid.

Valmista ilutulestik  
korralikult ette

Ohutuse nimel tuleks ilutu-
lestik alati asetada tasasele pin-
nale ja kinnitada lumega, eri-
ti kui karbi põhi on libe. «Kui 
lund ei ole, võib kasutada ki-
ve või muud rasket eset, mis 
pürotehnilise seadme stabili-
seeriks. Ilutulestik tuleks käi-
vitada võimalikult kaugel nii 
eluhoonetest kui üldse kõigest. 
Samuti tuleks jälgida, et lennu-
tee ääres ei oleks puid, juht-
meid ega muid objekte,» rää-
gib pürotehnik Anton Baben-
ko. «Kõige tähtsam - ärge ku-
nagi kummarduge ilutulestiku 
kohale seda vaatama, sest tule-
värk lendab välja suure jõuga 
ja see on väga ohtlik.»

Kui ilutulestik peaks siiski 
ümber minema, tuleks kõiki 
ümbritsevaid inimesi karjudes 
hoiatada. Tulekahju ohu pu-
hul helistada hädaabitelefonile 
112. Kindlasti ei tohiks aga ise 
joosta ilutulestikuraketi juurde 
seda peatama. 

Kui ilutulestik süüdates töö-
le ei hakka, tuleb oodata 15-
20 minutit enne, kui sellele lä-
heneda võib. Vett peale valada  
pole vaja. Seejärel saab pöör-
duda poodi, et tulevärk üm-
ber vahetada. 

Tüüri sõnul võtab pood kind-
lasti tagasi näiteks internetist 
tellides postis kahjustada saa-
nud tooted, kui viga võib ra-
keti tööd häirida. Igal juhul ta-
sub ostjaid ja kasutajaid kõikide 
küsimuste või kahtlustega poe 
poole pöörduda: «Kui loete ju-
hendi läbi ja ikka jääb mingi 
«aga» või «kas», siis kindlas-
ti tuleks kohe helistada ja me 
hea meelega selgitame,» mainib 
Tüür, kes soovitab leida ilutu-
lestiku jaoks juba päevavalges 
koht ning piisav toestus, eriti 
kui lund ei ole. Vahel on vaja 
toestuseks kive, vahel sobivat 
toru – kõik see võiks juba va-
rem olemas olla. 

Raketi süütamisel võiks jäl-
gida ka ilma – vihmaga saab 
ehk veel raketi süüdatud, kuid 
tuulise ilmaga tekib oht, et süü-
datud rakett vajub ümber.

ARST OHTLIKUST ILUTULESTIKUST: Noormees 
laskis raketti peost ja jäi oma käelabast ilma
«Valesti lumme asetatud ilutulestiku pakett lasi kaks 
raketti korteriaknast sisse. Tulemuseks oli lauspõleng, 
milles köök täielikult hävis,» meenutab päästja Mikk 
Mölder.  «Ükskord kasutati kunagi niiskust saanud ilu-
tulestikku, mis taevasse lendamise asemel plahva-
tas maas ja kaks inimest said raskeid vigastusi,» lisab 
elustamiskoolitaja dr Ivar Käsper. Kui inimesed ei soovi 
uusaastaööl ilutulestiku laskmisest loobuda, siis kuidas 
teha seda nii, et see ennast ja teisi ei kahjustaks?

Kinnisvaraarendaja 
Maakri Holding AS esitas 
linnale avalduse algatada 
detailplaneering Liivalaia, 
Rävala ja Maakri tänava 
vahelise kvartali uuenda-
miseks. Elu- ja äripinnad 
viiakse eri etappides val-
mivatesse kahte kõrghoo-
nesse ja neid ühendava-
tesse hoonetesse.

Maakri Holding AS juhatu-
se liikme Sten Pisangi sõnul on 
Maakri kvartal viimastel aas-
tatel oluliselt muutunud, kuid 
linnaelanike liikumismugavus 
selles piirkonnas vajab veel tä-
helepanu. Tulevikus soovitak-
se ühendada kvartalis asuvad 
ärid paremini tänava tasandi-
ga ja luua kõrgemate hoone-
te abil rohkem liikumisruumi, 
kavandades samal ajal 15% 
krundist haljastusele. 

«Eesmärk on kasutada ära 
Maakri kvartali hea asukoht 
ning tiheda asustusega Liiva-
laia tänava potentsiaal ja luua 

kinnistule järk-järguline pika-
ajaline arenguplaan,» lisas hoo-
ne ankurrentniku Stockmanni 
tegevjuht Marge Türner.

Kinnistu detailplaneeringu 
uuendamisega paralleelselt on 
kinnistu omanikul käsil ka ole-
masoleva hoone täiustamine. 
Lisaks kaubanduskeskuse aren-
dustöödele ehitatakse põhjali-
kult ümber viies korrus, et koos-
töös Medicumiga  luua südalin-
na tugev meditsiiniklaster. Pe-
re- ja eriarstiabi ja taastusravi 
teenuseid pakkuv heaolu- ja ter-
visekeskus avatakse juba järg-
mise aasta esimeses kvartalis.

Arenduse esimeses etapis 
rajatakse uus linnaväljak ja 
esimene kõrghoone senise par-
kimismaja asukohale. Teises 
järgus on võimalik remontida 
Stockmanni kaubamaja hoo-
ne kaasaegseks ärikeskuseks 
koos sinna kuuluvate kauban-
dus- ja kontoripindadega. Sa-
muti tekitada jalakäijatele siht 
Maakri tänava ja Lastekodu 
tänava vahel. 

Uuest aastast hakkavad 
ööbussid  sõitma aasta 
ringi, viies ka Nõmmele ja 
Viimsisse.

Kavas on veidi muuta ka se-
niste liinide marsruute, et jõu-
da veelgi rohkemate reisijateni. 
Otsus sündis, sest sel aastal kat-
setatud ööbussid osutusid edu-
kaks.  «Kevadest sügiseni kest-
nud pilootprojekt näitas, et selle 
järele on nõudlus olemas,» sel-
gitas abilinnapea Vladimir Svet. 
«Järgmisel aastal laieneb teenus 
ka Nõmmele ja Viimsisse, mis 
seni olid katmata. Paljud ini-
mesed andsid teada, et soovi-
vad öösiti just sinna.»

Muudatused olemasoleva-
tel liinidel tähendavad, et bus-
sid teevad väikese ringi suure 
asustusega piirkonnas liini lii-
kumistee lõpus. Sõitjate taga-
sisidest lähtuvalt tehakse va-
jadusel korrektiive ka tulevi-
kus. Järgmise aasta eelarves 
on ööbussiteenusele kavan-
datud 830 000 eurot. 

Linna ööelu nõuniku Nata-
lie Metsa sõnul oli Tallinn vii-
mane Euroopa Liidu pealinn, 
kus puudus öine ühistranspor-
ti. «Rõõmustav on, et Tallin-
na ööelu arendamisel muutu-
me euroopalikumaks ja inim-
kesksemaks,» mainis ta. 

Ööbussiliinide alguspunkt 
on Balti jaamas maakonnalii-
nide peatuses. Bussid sõidavad 
laupäeval ja pühapäeval kella 
00.30-3.30 30-minutilise inter-
valliga (viimane väljumine ai-
nult Balti jaamast linnast väl-
juval suunal).

Aasta lõpuni on töös ne-
li liini. Bussiliin nr 91 sõidab 
Mustamäe, nr 92 Väike-Õis-
mäe, nr 93 Pelguranna ja nr 
94 Priisle suunal. Jaanuarist 
lisanduvad nr 95 Viimsi kes-
kuse ja nr 96 läbi Männiku 
Vana-Pääsküla suunal. Bus-
sid teenindavad liine mõlemas 
sõidusuunas ja pärast sihtkoh-
ta jõudmist sõidavad nad Bal-
ti jaama tagasi. 

Stockmanni krundile võib 
tulla kaks kõrghoonet

Ööbussid hakkavad sõitma ka 
Nõmmele ja Viimsisse

sai kergeid põletushaavu. Tei-
ne meelde jäänud  õnnetus juh-
tus seetõttu, et amatöör-rake-
timeister otsustas ilutulestikku 
otse käest lasta, ning seegi asi 
lõppes haavade ja põletustega. 
«Lisaks vaatavad kiirabiarstid 
muidugi  õudusega, kui ilutu-
lestikku lastakse rahva keskel, 
näiteks Vabaduse väljakult,» 
sõnab dr Adlas. 

Päästekomando meeskon-
navanem Mikk Mölder meenu-
tab juhtumit, kus valesti lum-
me asetatud ilutulestiku pa-
kett keeras end pärast teist või 
kolmandat lasku küljele ja lasi 
järgmised kaks korteriaknast 
sisse, Tulemuseks lauspõleng, 
mille käigus said elutuba, ma-
gamistuba ja koridor tahma- ja 
põletuskahjustusi ning köök hä-
vines täielikult. «Rakett lendas 
elutoa aknast sisse ja sõitis läbi 
korteri. Põrkas mööda seinu ja 
siis lõpetas oma lennu köögis 

külmkapis,» räägib päästja. 
«Seal põles rakett lõpu-

ni, jõudes enne köögi 
põlema süüdata. Õn-
neks olid kõik õues 
ilutulestikku nauti-
mas, toas kedagi ei 
olnud. Muidu oleks 
tagajärjed kindlas-
ti hullemad olnud.»

Enamasti peavad 
päästjad aastavahetu-

sel siiski kustutama prü-
gikaste, mille kasutatud ra-

keti pappkest on põlema süü-
danud. Kasutatud ilutulestik 
võiks Mölderi soovitusel veel 
enne lumes jahtuda, kasvõi ko-
gu öö, turvaliselt saab selle ära 
visata alles hommikul. 

Nägemise kaotus ja rasked 
põletused

Iga pürotehnilise tootega 
käib kaasas kasutusjuhend, mi-
da paraku paljud ei loe. «Soovi-
matud tulemused ja rasked vi-
gastused on enamasti põhjus-
tatud kasutusjuhendi ignoree-
rimisest ja joobest,» tõdeb dr 
Käsper. «Raskemad vigastused 
on toonud silmade ja nägemi-
se kaotuse või jäsemete vigas-
tused kuni amputatsioonideni 
välja. Paraku on ka risk plah-
vatuse tagajärjel hukkuda.»

Hansa ilutulestikupoe juha-
taja Kalle Tüür ütleb, et kui 
ametlikult müüdavat ilutules-
tikku käsitseda ohutusjuhen-
di järgi, on õnnetuse võimalus 
väga vähene, sest Eestis kor-
ralikus kohas müüdava kau-
ba on tarbijaamet üle kontrol-
linud. Ka Tüüri sõnul on õn-
netustes tavaliselt süüdi alko-
hol või siis ebausaldusväärselt 
müüjalt ostetud tehnika. Va-
hel on ostjad aga lihtsalt et-
tevaatamatud: «Näiteks pa-
nevad nad pürotehnika vale-
pidi maha või lasevad käest 
mingeid asju, mida on keela-
tud käest lasta.»

Ilutulestiku müüjad saavad 
Tüüri sõnul toodete ning ohu-
tuse kohta koolituse. Kuna keh-
testatud on vanusepiirang 12 
või 18 eluaastat – olenevalt ilu-
tulestiku suurusest ja tüübist – 

ja müüjad kohustatud kahtluse 
korral ka dokumenti küsima. 
Kes ilutulestiku tegelikult hil-
jem süütab, selle üle poodidel 
muidugi kontrolli pole. Laste 
oskus ohtu tajuda on väiksem 
kui täiskasvanutel. Ida-Har-
ju politseijaoskonna vanemins-
pektori Viktoria Müürissepa 
sõnul on ette tulnud näiteks 
juhtumeid, kus lapsed viska-
sid ilutulestikuga mängides ra-
keti mängukaaslase pihta, kes 
sai vigastada, või lõhkes rakett 
lapse käest. «Seetõttu tahame 
täiskasvanutele meelde tuleta-
da, et laste iseseisev pürotehni-
ka kasutamine ilma järeleval-
veta on lubamatu,» mainib ta.

Müürissepp rõhutab ka, et 
kui keegi kõrvaltvaatajana näeb, 
et pürotehnikat kasutavad lap-
sed võivad olla ohtlikud enda-
le või teistele, peaks seda neile 
ütlema. Kui olukord tundub aga 
juba kontrolli alt väljuvat, tuleb 
viivitamatult teavitada politseid. 
Politseid võib teavitada ka juhul, 
kui nähakse, et mõnes müügi-
kohas müüakse ilutulestikku al-
la 12-aastastele lastele.

Lemmikloomad on hirmust 
segased 

Käsperi sõnul vabanevad 
pürotehniliste toodete kasu-
tamisel toksilised ained, mis 
on ohtlikud igale elusolendile 

Eriti armastavad inimesed lasta rakette suurtest pakettidest. Pürotehnik Anton Babenko sõnul tuleks pakett asetada kindlasti siledale maapinnale ja kinnitada lumega, eriti kui 
karbi põhi on libe. «Kui lund ei ole, võib kasutada kive või muud rasket eset, mis pürotehnilise seadme stabiliseeriks,» lausus ta. «Ilutulestik tuleks käivitada võimalikult kaugel elu-
hoonetest ja muustki, samuti tuleks jälgida, et lennutee ääres ei oleks puid ega juhtmeid.»  Jelena Rudi

Paraku  
varitseb ka oht 

plahvatuse tagajär-
jel hukkuda. 

Mida teha, kui oled saanud  
ilutulestiku tõttu viga?
• Õnnetuse korral tuleks helista-

da numbril 112 juhul, kui ilu-
tulestiku plahvatuse tõttu 
satub püssirohtu või mida-
gi muud silma või kui nägu 
on saanud põletada.

• Abi tuleb kutsuda kindlasti, 
kui saadud põletus on käela-
bast suurem või kui ohver ei tun-
ne põletuskohas  valu ega midagi 
muud. 

• Kui aga õnnetuse juures on abilisi ja 
haav tundub selline, millega ka ise-
seisvalt traumapunkti jõuaks, tuleks 
haava esmaabina jaheda, mitte kül-
ma veel all hoida, kasutada põletuse-
vastast geeli ning seejärel hinnata, 
kas on vaja arsti juurde minna.

• Mingeid salve, palderjane, eu-
kalüpti tänapäeval põletuse 

raviks ei soovitata. Samuti 
mitte joodi.

• Erakorralise meditsiini 
osakonda tasub pöörduda 

ka liigese peal asuva põle-
tusega, sest haava parane-

des võib armkude hakata liiku-
mist takistama.

• Suuremate põletushaavadega tuleks 
kohe pöörduda Põhja-Tallinna regio-
naalhaiglasse, kus on Tallinnas ainsa-
na põletushaavade osakond. Ida-Tal-
linna keskhaiglas saab jällegi parimat 
silma-esmaabi. Võimalusel kohe õi-
gesse haiglasse pöördumine võib 
hoida palju aega kokku.

Kuidas lasta ilutulestikku ohutult?

• Ära joo ega kasuta psühhot-
roopseid aineid enne ilutu-
lestiku tegemist.

• Loe ja järgi toote kasutus-
juhendit.

• Osta pürotehnilisi tooteid 
ainult ametlikust müügiko-
hast, nõuetele vastaval tootel 
on CE-vastavusmärgis.

• Kui tootel esineb mehaanilisi vigastu-
si või see ei andnud süüdates nõutud 
efekti, tagasta toode müüjale.

• Vali pürotehnilise toote kasutamiseks 
õige aeg ja koht: pea kinni öörahust 
ning tootel märgitud ohutust kaugu-
sest.

• Arvesta teiste inimeste ja loomadega, 
kes ilutulestikku kardavad.

• Ära tee ilutulestikku tuulise ilmaga.

• Toesta toode korralikult: aseta 
see kõvale, tasasele ja mitte-

süttivale pinnale.
• Jälgi, et ilutulestiku kohal, 

lähedal või lennutrajek-
tooril poleks takistusi. 

• Ära kummardu süütamise 
ajal või peale seda toote ko-

hale.
• Peale ilutulestiku süütamist jookse 

ohutusse kaugusesse. Kui toode ei 
sütti, oota 10-15 minutit enne sellele 
lähenemist.

• Pärast ilutulestiku tegemist korja üles 
tekkinud prügi.

Allikas: tarbijakaitse ja tehnilise järele-
valve amet.

  –  91 ÖÖ Balti jaam - Mustamäe
  –  92 ÖÖ Balti jaam - Väike-Õismäe
  –  93 ÖÖ Balti jaam - Pelguranna
  –  94 ÖÖ Balti jaam - Priisle
  –  95 ÖÖ Balti jaam - Viimsi
  –  96 ÖÖ Balti jaam - Vana-Pääsküla
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Kui Narvast pärit Aleksei 
Jefimov kümmekond aastat 
tagasi viimasesse klassi läks, 
oli tema eesti keele oskus – 
nagu ta isegi julgelt tunnis-
tab – ümmargune null. 
Igapäevane praktika peaae-
gu puudus. Eesti keele õpe-
tajad aga ainult tulid ja läksid 
ning riigikeel ei jäänud selli-
ses kaoses külge kellelegi.

«Terve kooli jooksul vahetus 
mul seitse-kaheksa eesti keele 
õpetajat,» ütleb Jefimov. Igaühel 
neist oma taust ja metoodika. 
Kuni lõpuklassi alguses juhtus 
ime ja tööle sattus psühholoo-
gia alase taustaga pedagoog, 
kes tõesti nägi vaeva ning os-
kas noori innustada. Klass hak-
kas aasta lõpus terendavat eesti 
keele eksamit silmas pidades ah-
vikiirusel tööle ja kõik said ek-
sami tehtud. «Tase oli 64 punk-
ti,» teatab Jefimov kerge aktsen-
diga, kuid veatus eesti keeles.

Hirmul on suured silmad
Möödunud teisipäeval said 

haridustöötajad Tallinnas osa 
eestikeelsele õppele ülemineku 
konverentsist. Järgmise aasta 
septembrist lähevad eestikeel-
sele õppele üle kõik lasteaiad ja 
ka algkoolid. Ainuüksi Tallinnas 
on ülla eesmärgi saavutamise 
teel aga puudu üle 200 õpeta-
ja, rohkem kui 400 olemasole-
val on puudu nõutav B-2 tase-
me keeleoskus. 746 pedagoogi 
on pensionieas. Seepärast on 
abilinnapea Andrei Kante sõ-
nul üleminek suur väljakutse 
nii koolidele kui ka laste-
aedadele. «Palju on 
küsimusi, millele 
veel vastuseid 
ei ole, ja olu-
kordi, mille 
lahendus 
on veel 
sündimas, 
kuid lii-
gume üks-
teist toeta-
des samm-
sammult eda-
si,» ütles ta. 
«Üks suurim mu-
re on kindlasti õpeta-
jate keeleoskus. Konverentsil 
rääkisime keeleõppe võimalus-
test ja õpetajad jagavad ka oma 
häid praktikaid. Teine suur mu-
re on kvalifitseeritud õpetajate 
puudus, mis on olnud päeva-
korras aastaid ning tõenäoli-
selt süveneb nüüd veelgi. Loo-
dame, et õpetajate igakülgne 
toetamine aitab olukorda vei-
digi leevendada.»  

Abilinnapea rõhutas, et kõi-
ge olulisem on pakkuda laste-
le, olenemata nende emakee-
lest, head eestikeelset haridust. 
«Selleks soovime eestikeelse-
le õppele üleminekul toetada 
nii õpetajaid, õpilasi kui vane-
maid,» selgitas ta. 

Kui võõrkeelsete õpilaste 
keelekümblusest on kõik ju-
ba ammu kuulnud, siis vähem 
teatakse sellest, et omalaadset 
keelekümblust harrastavad ka 
pedagoogid. Rändava õpetaja 

programmi raames läheb ve-
nekeelsest koolist pärit õpetaja 
tööle eesti kooli, kus talle mää-
ratakse kindel mentor.

Oma kogemustest pajatanud 
tosinkond õpetajat olid ühel 
meelel, et alguse hirmul olid 
suured silmad. «Tahtsin oma 
keeleoskust parandada,» lausus 

üks venekeelsest koolist pärit 
naine. See on tal ka 

õnnestunud, sest 
vahepeal on 

suisa keeru-
line aru saa-
da, milli-
ne õpeta-
ja on mil-
lisest koo-
list, nii-

võrd lihvi-
tud on juba 

vene koolist 
tulnute keele-

oskus.
«Mina tahtsin oma 

eesti keele taset tõsta kindlas-
ti just koolis,» ütleb teine ränd-
õpetaja. Mitte bussis, mitte tä-
naval, vaid nimelt koolis. Na-
tuke ehmatav ju, kui astud esi-
mese klassi õpilaste ette ning ei 

saa aru pea mitte millestki, mi-
da nad su käest küsivad. 

Kõik rändeprogrammis osa-
lenud on tublid naised, kellest 
suurem osa kaldub vanuselt pi-
gem keskea kanti. «Rääkida tu-
leb, mitte karta,» rõhutab ve-
ne koolist pärit osaleja. Selles 

mõttes seisab rändav õpeta-
ja silmitsi topelt väljakutsega: 
suhelda teises keeles kolleegi-
dega ja suhelda teises keeles  
õpilastega.

Ületada tuleb vaid  
vaimne barjäär

Mentorite jutust selgub, et 
omalaadne mure on ka eesti-
keelse võõrustaja rollis koolipe-
rel. Nimelt on paljudele eestlas-
tele justkui sisse programmee-
ritud, et vene inimesega rää-
kides minnakse automaatselt 
üle vene keelele, selle asemel, 
et kannatlikult riigikeeles sele-
tada. «Räägime kogu aeg vene 
keeles ja kogu projekt lendab 
vastu taevast,» meenutab üks 
mentor-õpetaja. 

Tegelikult nii ei läinud, kõik 
laabus suurepäraselt. Kõik rän-
durõpetajad ning nende mento-
rid rääkisid naerupahvaku saa-
tel vana nalja: kui eestlane pan-
na kokku venelasega, siis ta na-

tukene vihkab teist, aga peami-
selt ikka armastab.

Kui Jefimov lõpuks pärast 
kooli Tallinna kolis, vaevasid 
tedagi see eestivenelasele kõige 
tüüpilisemed küsimused: kas ma 
räägin ikka õigesti; kas nad saa-
vad minust aru? «Suurim välja-
kutse on murda see vaimne bar-
jäär,» tõdes ta. «Ehk siis vaja on 
mitte karta ja iga päev katseta-
da, ainult katsetada.»

Jefimovi laps käib praegu 
kakskeelses lasteaias ja läheb 
kahe aasta pärast kooli. Mees 
annab muukeelsetele vanema-
tele nõu: vähem oma eesti kee-
les õppivat last ise õpetada, 
rohkem suhelda päris õpeta-
jatega. «Muidu on nii, et lap-
sed tulevad: issi-emme, ma ei 
saa hakkama, palun aidake 
mind,» räägib Jefimov. «Va-
nem suudab isegi vene keeles 
vaevu seletada, mis asi on näi-
teks hapnik. Ning see kõik te-
kitab stressi!»

Ukraina suursaadik Eestis 
Maksõm Kononenko kinkis 
12. detsembril Raekojas toi-
munud diplomaatide vastu-
võtul Tallinna linnapeale 
Mihhail Kõlvartile sümbool-
se jõuluehte – Borodjanka 
pommitamise üle elanud 
keraamilise kuke koopia, 
mis on nüüdseks saanud 
Ukraina rahvusliku vastu-
panu sümboliks.

Keraamiline kukk on saanud 
Ukrainas traditsiooniliseks kingi-
tuseks, esimesena kingiti see too-
nasele Suurbritannia peaminist-
rile Boris Johnsonile tema visii-
dil Kiievisse aprillis 2022. Origi-
naalkuju asub Ukraina Vääriku-
se Revolutsiooni riiklikus muu-
seumis. Jõuluehte kinkimist Uk-
rainat enim toetanud linnade-
le ja organisatsioonidele korral-
dab Ukraina presidendi Volo-
dõmõr Zelenskõi ellu kutsutud 
annetuste kogumise platvorm 
UNITED24. 

Kuulus kuju
«Täna anname selle unikaal-

se jõuluehte üle oma Eesti sõp-
radele siin Tallinnas, Eesti sü-
dames,» ütles Ukraina suur-
saadik. «See kukk sümboli-
seerib teie toetust Ukrainale 
ja Ukraina tänulikkust teile, 
et püüelda üheskoos helgema 
tuleviku poole.»

Tallinna linnapea ning Uk-
raina suursaadik riputasid ühi-
selt kingituse raekoja jõulupuu-
le, kuid peagi hakkab see kau-
nistama Raekoja platsi suurt jõu-
lukuuske. «Sel aastal külasta-
sin Ukrainat kahel korral. Nä-
ha kõike seda oma silmaga on 
hoopis midagi muud, kui vaa-
data uudistest,» tõdes Kõlvart. 
«See ei ole lihtsalt sõda, vaid 
selle taga on eelkõige inime-
sed, kes on kaotanud oma sõb-
rad ja pere.»

Itaalia traditsioonid
«Borodjanka kukk» on Vas-

sõlkivi keraamikatehase too-
danguna majoolika tehnikas 
valmistatud kukekuju, mis sai 
kuulsaks pärast Borodjanka 
pommitamist Venemaa pea-
letungi käigus Kiievile 2022. 
aasta aprilli alguses. Ühe Bo-
rodjankas pommitabamuse 
saanud maja kokkuvarisemi-
sel jäi seinale alles köögikapp 
nõudega, mille peal oli ka ke-
raamiline kukk – küll pom-
mist ja majavaringust tolmu-
ne, kuid täiesti terve. Maail-
makuulsaks sai «Borodjanka 
kukk» 2022. aasta kevadel, 
kui fotoajakirjaniku Jelizaveta 

Servatõnska tehtud foto purus-
tatud maja köögikapist ja selle 
peal olevast keraamilisest ku-
kekujust levis laialdaselt inter-
netis ning seda hakati kiiresti 
nimetama Ukraina vastupanu-
võime sümboliks.

Kuke algseteks autoriteks on 
Valeri Protorjev ja Nadija Pro-
torjeva. Vassõlkivi keraamika-
tehas asub Kiievist ligikaudu 40 
kilomeetri kaugusel. Kuke pä-
ritolu ulatub 18. sajandisse, mil 
see linn oli Ukraina keraami-

katootmise keskus. Majoolika-
keraamika loomise traditsiooni 
tõid piirkonda itaallased, seda 
arendasid edasi kohalikud kä-
sitöölised ning sellest sai Uk-
raina rahvakunsti ja -kultuu-
ri sümbol.

Vastuvõtul astusid üles ka 
Ukraina päritolu muusik Rus-
lan Trochynskyi koos tütre Ru-
te Trochynskyiga. Esitusele tulid 
nii südantsoojendavad Ukraina 
jõululaulud kui ka legendaarne 
«Eesti muld ja eesti süda».

Ukraina suursaadik kinkis Tallinna 
linnapeale Ukraina vastupanu 
sümboliseeriva jõuluehte

EESTIKEELNE ÕPE: Vene õpetajad  
saavad endale riigikeelse mentori

Pakendijäät-
mete kogumise 
projekt oli  
edukas
Haabersti linnaosas aprillist 
septembrini läbi viidud  pa-
kendijäätmete tekkekohal ko-
gumise pilootprojekti  ees-
märk oli katsetada üleandmi-
se viise eri suurusega korte-
relamutes, et saada aimu tule-
viku pakendijäätmete 
kogumise korraldamise või-
malustest. Projektis osalesid 
kolm taaskasutusorganisat-
siooni ja 15 Haabersti korteri-
ühistut. Abilinnapea Joosep 
Vimm märkis, et pilootprojekt 
osutus edukaks – poole aas-
taga vähenesid segaolme-
jäätmete kogused märgata-
valt ning enamik ühistuid soo-
vib sellega jätkata. Järgmine 
piloot viiakse läbi 2024.a. ap-
rillis Pirital. 
 

Lasnamäe 
jagab topelt- 
koguse tasuta 
killustikku
Lasnamäe linnaosa valitsus 
on sel aastal jaganud korteri-
ühistutele ligi 51 tonni tasuta 
graniitsõelmeid, et tõhustada 
libedusetõrjet. Seda on pea-
aegu kaks korda nii palju kui 
mullu sama ajaga. Linnaosa-
vanema Julianna Jurtšenko 
sõnul jätkatakse puistemater-
jali jagamist vastavalt vajadu-
sele jaanuaris ja veebruaris. 
 

Uus register  
aitab saada  
teavet võlgade 
kohta
1. jaanuarist avatakse justiits-
ministeeriumi hallatav ühtne 
täitmisregister, kust igaüks 
saab täpse ülevaate enda 
ning õigustatud huvi olemas-
olul ka teiste inimeste võlga-
dest ja nõuetest. Täitmisre-
gistri kasutuselevõtt võiks vä-
hendada võlgnikele antavate 
laenude hulka ja parandada 
võlgnike finantsolukorda. Näi-
teks krediidipakkujatel on 
mõistlik enne otsuse langeta-
mist kontrollida, kas inimesel 
on käimas olevaid täiteme-
netlusi.Sündmusele oli kogunenud saalitäis teemast huvitatud õpetajaid ja 

koolijuhte.

Ukraina suursaadiku Maksõm Kononenko kingitud kuldne kukk kaunistas esialgu raekoja kuuske, nüüd aga selle esisel platsil seisvat Tallinna põhi-
jõulupuud.  Jelena Rudi

Vastuvõtul esines ka Eestis tuntud Ukraina päritolu muusik Ruslan Trochynskyi 
koos tütre Rute Trochynskyiga. Koos esitasid nad Ukraina jõululaule kui ka 
meie legendaarset lugu «Eesti muld ja Eesti süda».  Jelena Rudi

Pressifotograafi Jelizaveta Servatõnska tehtud foto purustatud 
maja köögikapist ja selle peal olevast keraamilisest kukekujust.
 Pilt: Foto: Yelyzaveta Servatynska

Aleksei Jefimov sai eesti keele korralikult suhu alles Tallinna elama asudes. Nüüd aitab ta parandada siinsete noorte elu.  Aleksandr Gužov

Maksa  
jäätmejaamas 
kaardiga!
Seoses käibemaksu tõusuga 
muutuvad selle võrra hinnad 
ka Tallinna jäätmejaamades. 
Senistele ümmargustele hin-
dadele lisanduvad sendid ja 
seetõttu pole sularahas 
maksmine enam eriti mugav. 
Kõikides jäätmejaamades pa-
kutakse kaardiga maksmise 
võimalust, mis on kiirem ja 
turvalisem. Oma uutesse ring-
majanduskeskustesse kavan-
davad jäätmejaamad isetee-
ninduskassad, mis hõlbustab 
teenindamist veelgi.
 

Linn algatab ka-
he kinnistu de-
tailplaneeringu
Linnavalitsus otsustas algata-
da Paldiski mnt 223 ning Si-
kupilli 19a, 19b, 21 ja 21a kin-
nistute ning lähiala detailpla-
neeringud, mis loovad eeldu-
sed uue kvaliteetse elamispin-
na loomiseks. «Uute 
arendusmahtude planeerimi-
sel kaalub linnaplaneerimise 
amet, kas ja kuidas on asu-
koht ühistranspordiga ühen-
datud, ja kas lähipiirkonnas on 
piisavalt teenuseid, mis vä-
hendaksid inimeste sundliiku-
misi,» lausus abilinnapea 
Madle Lippus. Mõlema alga-
tatud planeeringu puhul on 
need eeldused täidetud.
Paldiski mnt 223, 223a ja 
223b on kavas ehitada kuni 
viis  korterelamut,  Sikupilli 
19a, 19b, 21 ja 21a kinnistutele 
kaks kuni viie maapealse ja 
ühe maa-aluse korrusega äri-
pindadega korterelamut.
 

Veskimetsa  
jalakäijate sillad 
said uue ilme

Kolm Veskimetsa silda on pä-
rast põhjalikku remonti taas 
avatud. Haabersti linnaosa 
vanema Oleg Siljanovi sõnul 
vahetati remondi käigus välja 
puitkonstruktsioonid ning pai-
galdati uued libisemiskindlad 
laudised. Metallkonstrukt-
sioonile lisati täiendavad külg-
piirded. Tööd teostati Veski-
metsa külaplatsi sillal (Kõrge-
pinge 5a), Saarma sillal (Saar-
ma 5a) ja Marjamaa sillal 
(Marjamaa 3 ja 8 vahel).

Tahtsin oma  
keeloskust  

parandada mitte 
bussis, mitte  

tänaval, vaid just 
koolis.

Keelepraktika eesti koolides  
õpetajatele ning kogupäevakool õpilastele
• Tallinna 2024. aasta linnaeelarves on ees-

tikeelsele õppele ülemineku jaoks üle 
8,8 miljoni euro ning linnal on välja 
töötatud vastav tegevuskava. Erine-
valt riiklikust tegevuskavast on lin-
na meetmed kavandatud lühiajali-
semalt, kahe õppeaastaste tsüklite-
na. Seda eesmärgiga säilitada või-
malus neid võimalikult operatiivselt 
vastavalt vajadusele muuta ja täiendada.

• Linn korraldab õpetajatele eesti keele C1 tase-
me kursusi. 

• Uute õpetajate värbamiseks käivitab linn pro-
jekti «Spetsialist õpetajaks». 

• Venekeelsete haridusasutuste õpetajad saa-
vad arendada oma erialast keeleoskust eesti-
keelses koolis või lasteaias. 

• Eestikeelse lasteaedade õpetajad saavad 

omakorda toetada ja arendada vene-
keelse lasteaia koolieelikute rühma 

laste eesti keele oskust. Samuti 
toetatakse õpetajate keeleõpet 
spetsiaalse mobiilirakendusega. 

• Õpetajad võivad end täiendada 
ülikoolide ja Õpetajate maja abi-

ga. Tartu Ülikooli abiga saavad 
õpetajatele lõimitud aine- ja keele-

õppe metoodikate õpet ning kursusi 
õppimisest ja õpetamisest mitmekultuurilises 
õpikeskkonnas.

• Vene õppekeelega koolides kasutusele õpi-
keskkond Opiq.

• 1. ja 4. klasside õpilaste eesti keele toetami-
seks ja paremate õpitulemuste saavutamiseks 
on kavas kogupäevakooli loomine eelkõige 4. 
klasside õpilasi silmas pidades. 

13. detsembril Estonia kont-
serdisaalis toimunud piduli-
kul tunnustusstseremoo-
nial selgusid tänavused 
Tallinna parimad sportlased 
ja võistkond. 

Parima naissportlase tiitli päl-
vis ujuja Eneli Jefimova, pari-
ma meessportlase tiitli kergejõus-
tiklane Janek Õiglane, parima 
noorsportlase tiitel läks samu-
ti Eneli Jefimovale, parima pa-
rasportlase tiitli sai ujuja Keira 
Rattur ning parimaks võistkon-
naks kuulutati BC Kalev/Cramo 
korvpallimeeskond. Tallinna pa-
rimaks noorte spordiklubiks va-
liti Tallinna Võrkpalliklubi.

Linnapea Mihhail Kõlvart rõ-
hutas, et 2025. aastal Euroopa 
spordipealinna tiitlit kandev Tal-
linn on uhke oma silmapaistva-
te sportlaste üle, kes on saavuta-
nud muljetavaldavaid tulemusi nii 
Euroopa kui ka maailmameistri-
võistlustel. «Rahvusvahelistel tiit-
livõistlustel medaleid võitnud ja 
kõrgeid kohti saavutanud sport-
lased on suurepärased eeskujud 
meie noortele,» lausus linnapea.

Eneli Jefimova võitis EM-il 
kuldmedali 100 m rinnuliuju-
mises ja hõbemedali 50 m rin-
nuliujumises. MM-il  saavutas 
ta 100 m rinnuliujumises 6. ko-
ha ja 50 m rinnuliujumises 8. ko-
ha. Janek Õiglane saavutas MM-
il  kümnevõistluses 6. koha ja 

Euroopa sisemeistrivõistlustel 9. 
koha. Aasta parasportlase tiitli 
pälvinud Keira Rattur võitis DS 
sportlaste Euroopa meistrivõist-
lustel kolm kuldmedalit: 50, 100 
ja 200 m rinnuliujumises. Aasta 
parima võistkonna tiitli saanud 
BC Kalev/Cramo korvpallimees-
kond tuli tänavu Eesti meistriks 
ja Eesti karikavõitjaks ning jõu-
dis FIBA Europe Cup’i poolfi-
naali. Tallinna parimaks noorte 
spordiklubiks valitud võrkpal-
liklubis treenib 33 treeneri käe 
all 1227 harrastajat.

Tänavune tunnustusüritus oli 
järjekorras 30., 2023. aasta pari-
ma sportlase ja võistkonna vali-
misel oli internetihääletuse teel 
võimalus osaleda kõigil linlastel.

Tallinna aasta sportlased on Eneli Jefimova ja Janek Õiglane

Ujuja Eneli Jefimova sai abilinnapea Tiit Terikult ja linnapea Mihhail Kõl-
vartilt tunnustuseks 5000 eurot.
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Mitmed ettevõtjad arvavad, 
et majanduslanguse põhi saabub 
järgmisel aastal ja 2024. a jõulud 
tulevad tõenäoliselt mustas mee-
leolus. Teisalt on tekkinud roh-
kem kokkuhoiutunnet, mis eriti 
väljendub paljulapseliste perede 
abistamises. Õla alla panijaid ja-
gub ning missioonist, tasu saa-
mata tegutsejaid tuleb juurde.

Paljulapseliste perede abistaja Karl Laas mõtiskleb, et 
kui meie lapsed paistavad varsti juba mitukümmend 
aastat silma PISA testide edukusega, siis miks pole 
õnnestunud seda tarkust konverteerida põhjamaiseks 
heaoluks. Lõppeva aasta üks hea uudis on taas saa-
dud kinnitus meie laste haritusest, samas oleme ma-
janduslanguses üks enim kannatanud riik Euroopas ja 
igal kolmandal on raske eluga hakkama saada.

KRIISI KAHJUD: Paljude ainus jõuluunistus on pääsemine majanduslikust kitsikusest 

Paljulapseliste perede toetaja, konsultant ja ettevõtja Karl Laas loodab, et meie majanduse tarretanud jäised olud hakkavad järgmisel aastal üles  sulama.  Aleksandr Gužov

Raskete ma-
jandusolude 
tõttu müüs 
Enn Veskimägi 
kevadel Stan-
dardi.

Eesti eksport: kas kärbumine jätkub  
või leidub veel pääsetee?

Hästi tunneb end iga viies, mahajääjaid on aga iga kolmas Stressitaseme tõusuga käib kaasas 
alkoholism

Ühe-kahelapselised aitavad kolme- ja enamalapselisi

Toidupoes käijad loevad sente, 
kaupmehed suplevad külluses

Kurbade kodud ja vaeste varjupaigad 
elavdavad Rootsi majandust

Unetutel öötundidel küsib nüüd 
juba endine mööblitööstur Enn 
Veskimägi endalt sagelt, kas ta 
tegi õigesti, et aprillis Standardi 
ära müüs. «See oli paratama-
tus,» nendib ta.

Ettevõtte käibest moodustas 
hotelli- ja laevamööbel 42,5% ja 
büroomööbel 20,9%. Valdavalt 
läks see eksporti. 16 miljoni väär-
tuses ekspordilepingutest jäi lõ-
puks alles vaid kolme mln jagu. 
Juba mullu oktoobris koondati 
töötajaid ja edasi läheb ettevõte 
märksa teistsugusena: uued oma-
nikud – ime, et Eestist – kesken-
duvad büroomööblile. 

Standardi lugu on praegusaja 
tüüpiline. Paljud eksportivad ette-
võtjad koondavad ja/või jätkavad 
väiksemalt. Puidutooted on seni 
olnud Eesti ekspordi au ja uhkus. 
Puitmajade tootjate käibed on 
kukkunud kohati kordades. Laias 
laastus on kaupade eksport kaha-
nenud 25%. Riikide lõikes on eks-
port Taani vähenenud 9%, Rootsi 
10% ning Norrasse 17%. Sõja tõt-
tu ei saa enam arvestada odava 
puidutoormega idast. Teisalt on 
järsult kukkunud elatustase ja ehi-
tamine kogu Euroopas. Suurimate 
koondajatena nimetatakse Eestis 

tööstust, ehitust ning veondust ja 
laondust.

Eesti on muutunud ükskõik mil-
le tootmise jaoks liiga kalliks, ütle-
vad ettevõtjad. Energiahinnad on 
kõrged, keskkonnnatasudega 
keeratakse vint üle. Osaliselt või 
täielikult ära kolijate hulgas on su-
perkondensaatorite tootja Skele-
ton, kus leitakse, et Saksamaal tu-
leb soodsam.

Teine suundumus, et välismaa-
lased, näiteks saudid sihivad 
soodsat olukorda kasutades teh-
noloogiaettevõtteid. Kaitsetöös-
tuse lipulaev Milrem on juba oma-
nikku vahetanud.

Eksportiva tööstuse vaikne 
hääbumine, kust on kadunud 
suurusjärgus kolm miljardit mah-
tu, tähendab kaotatud töökohti 
ja vähem makse. Eesti on majan-
duslanguse poolest Euroopas 
ühes kõige hullemas seisus. Kui 
veel sügisel lootsid paljud ana-
lüütikud jõulueelsele tõusule, siis 
nüüd on selge, et kriisi põhi saa-
bub järgmisel aastal. Kui meie rii-
gieelarves arvestatakse paari-
protsendise majanduskasvuga, 
jääb üle vaid küsida, et kust see 
tuleb. Soome kohtagi on prog-
noos sisuliselt null. 

Nõnda nagu ütleb  ma-
jandusteadlane ja sot-
sioloog Iris Pettai, näi-
tavad uuringud, et  iga 
kolmanda eestimaala-
se jaoks käib muuda-
tustega kohandumine  
ehk veelgi kasinamalt 
elamine selgelt üle jõu. 

Enam-vähem hästi 
võib ennast tunda iga 
viies eestimaalane. Uu-
ringute järgi on just nõn-
da paljud suutnud kõrvale 
panna vähemalt viie kuu 
palga jagu sääste.

Kõige rohkem lööb kriis 
neid, kes oma väikeste 
sissetulekute tõttu tulid 
varemgi vaid vaevalt ots-
otsaga kokku: pensionä-
rid, üksikvanemad, lihtsalt 
palgavaesed. 

Eesti keskmine pension, 
mis tänavu on 700 eurot, 
moodustab keskmisest 
palgast umbes 37%. See hoiab vane-
maealised küll absoluutsest vaesusest 
väljas, aga jätab nad suhtelisse vaesu-
sesse, mille  piir on 756 eurot. 

Suhtelist vaesust koges ka pea iga 
kolmas üksikvanem. Eeskätt on nen-
deks emad, kelle suhtelise vaesuse 
määr oli 2022. aastal 34,8 % ja tänavu 
on ilmselt süvenenud.

Kui vaadata tagasi kümne aasta ta-
gusesse aega, siis kuigi ühiskond on 
justkui jõukamaks saanud, on vaeseid 
ikka sama palju ehk 26-27%. Edusam-
mu oleme teinud vaid selles osas, et 
absoluutselt vaeseid on mõni protsent 
kümne aastaga vähemaks jäänud. 

Sotsioloog Iris Pettai ütleb, et peale 
nende õnnetute on meil veel niinimeta-

tud ilmajäetuses elavaid inimesi. 
Nende arv kasvas juba mullu ja kuigi 
lõppeva aasta kohta pole veel kokku-
võtlikke andmeid, midagi paremaks siin 
pole muutunud.

Ilmajäetus puudutab enam kui 
90 000 inimest. Näiteks  ei suuda need 
inimesed tasuda oma arveid, hoida 
kodu piisavalt soojana  või võtta ühe 
nädala puhkust kodust eemal. «Ja mis 
kõige kurvem – Ilmajäetuses elab 14 
000 last,» ütleb Pettai.

Ilmajäetusel on üldse 13 eri mõõdi-
kut, sealhulgas see, kas saad endale lu-
bada üle päeva liha või kala söömist,  
vahetada kulunud mööblit ja riideid, lu-
bada enda väikest hellitamist kohvikus 
ning käia näiteks tasulises trennis. Sel-
les valguses võib suur osa tavalisi pal-

gatöötajaid end avastada vähemalt 
osalises ilmajäetuses.

President Arnold Rüütli käibele too-
dud sümbolväljend edukate esimesest 
ja mahajääjate teisest Eestist on seega 
ajakohasem kui kunagi. Esimene Eesti 
talus Rüütli manitsusi üleolevalt ning 
tema sotsiaalsema suuna üleskutseid 
ei võetud tõsiselt. 

Iris Pettai ütleb, et meie ühiskond on 
sotsiaalselt üsnagi lõhestunud. Kõrge-
matel positsioonidel elavatel inimestel 
on oluliselt  rohkem ressursse ja võima-
lusi kui madalamatel. Kõrged vahesei-
nad elustandardites valitsevad linnas ja 
maal,  põlvkondade vahel, etnilisel ta-
sandil jne.

Päris ilma muretsemata ei 
saa inimene hakkama, sest 
juba ürginimest ähvardas 
häving, kui ta valvel ei püsi-
nud. Liigne stress aga tapvat 
rohkem kui kõik haigused 
kokku ja seega on kriisiga li-
sanduva stressiga hakkama 
saamine üks suuremaid väl-
jakutseid meile kõigile.

Üks praeguse kriisiga kaas-
nev nähe on alkoholismi leviku 
kasv, sest sageli ei osata pin-
geid teistmoodi maandada. Nii 
tapab stress ennekõike alkoho-
lismi kaudu. 

Konjunktuuriinstituudi and-
metel on alkoholi tarvitamine 
suurenenud koroonakriisi eel-
sest ajast, 2018-2019. aastast 
peale. 2022. aastal suri otseselt 
alkoholi liigtarvitamisest tingi-
tud haigustesse 753 inimest – 
58 võrra rohkem kui 2021. 

Samas on märkimisväärne, et 
2008.-2009. a kriisi ajal alkotar-

bimine hoopis vähenes – ilmselt 
inimeste rahanappuse tõttu. 
Praeguse kriisi ajal on alko aga 
muutunud taskukohasemaks. 
Kui kaubad ja teenused läksid 
Eesti tarbijate jaoks mullu ligi 
20% kallimaks, siis alkohol oluli-
selt vähem (5,9%). Valitsus peab 
plaani alkoaktsiisi tõsta – kui 
palju see joomist vähendab, on 
iseasi. 

Pidev mure toimetulemise 
pärast peegeldub mõistagi 
vaimse tervises halvenemises. 

Depressioonirisk on uuringu-
te järgi igal neljandal ja ärevus-
häire risk igal viiendal täiskasva-
nul. COVID-19 pandeemia ajal 
on depressiooni ja ärevushäire-
te risk suurenenud. Nii depres-
siooni kui ka ärevushäirete pu-
hul on ülekaalukalt kõige ohus-
tatumad noored.  18-19-aastas-
te osas valitseb ärevushäirete 
risk umbes 37%  depressiooni-
risk lausa 56% puhul.

Suurperede abistaja Karl Laas 
ütleb, et kriisiaeg on kokkuhoiu-
tunnet ja üksteise abistamist 
kasvatanud. Heatahtlikke inime-
si on juurde tulnud – või õigemi-
ni paistavad nad rohkem välja 
kui headel aegadel.

«Kuna palgatõus ei ole inflat-
sioonile järele jõudunud, siis on iga 
väikseimgi abi lapsevanematele 
teretulnud,» ütleb ettevõtja ja 
konsultandina tegutsev Laas, kes 
kuulub suurperede liidu juhatusse. 

Tema peamine jõulusoov on, et 
langus pöörduks taas tõusuks. 
Kuigi toidu- ja riideabi pakke on 
ühelt poolt hea tunne kokku pan-
na, jääb taustaks ikkagi ängistus.

Laasi sõnul on süvenenud rõõ-
mustav suundumus, et ühe-kahe-
lapselised annavad teistele ära 
oma võsukeste väikseks jäänud, 
kuid veel korralikke asju. Tema 
kinnitusel on vabatahtlikke abista-
jaid rohkem kui kunagi varem. 

Ühe korra nädalas saavad suur-
pered nii otseannetajatelt kui toi-
dupanga kaudu saadud toiduabi. 
Arvestusega, et mitme lapsega 
pere saaks ühe pakiga vähemalt 
pool nädalat poes käimata hakka-
ma. Kriisi üks pale on, et poed tel-

livad vähem kaupa, mis ühelt poolt 
on muidugi säästlik, teisalt vähen-
dab suurperede abi.

«Kui me oleme digiriik, siis võik-
sime endalt küsida, mis tulu me 
sellest saame ühiskonnana,» üt-
leb Laas. «Kas tõesti on administ-
reerimise mõttes nii keeruline lan-
getada toidul käibemaksu? See 
muudaks märgatavalt paremaks 
suuremate perede ja kehvemal 
järjel inimeste elujärge.»

Teine küsimus, mida ta endale 
aeg-ajalt esitab, on, et kui meie 

noored on PISA testides edukad 
– me osaleme neis 2006. aas-
tast –, siis kuidas need teadmi-
sed siis ühiskonna heaoluks kui-
dagi kesiselt ümber konvertee-
ruvad? Õpetajad on head ja 
koolid super, aga kust siis viga 
sisse tuleb.

Karl Laasile kuulub muuseas 
mõte, et paljulapselised, näiteks 
alates kolmandast lapsest võik-
sid saada parkimissoodustused 
ja õiguse sõita ühistranspordira-
dadel. 

Perede, eriti paljulapseliste pe-
rede elu on muutunud tänavu mui-
dugi järsult keerulisemaks. Selle 
aasta algusest kehtima hakanud 
peretoetuste süsteemi järgi saa-
vad kolme kuni kuue lapsega pe-
red praegu hüvitist 650 eurot, 
seitsme ning rohkema lapsega 
pered aga 850 eurot kuus.Koalit-
siooni plaani järgi väheneb see 
summa 200 euro võrra. Suupere-
de organisatsioonide vastu tun-
takse järjest enam huvi, sest 
sealtkaudu saab vähemalt abi.

Ajal, mil kärbitakse peretoetusi, 
on sündimus rekordmadal. Juunis 
registreeriti näiteks  915 sündi. 
Eelmisel, rekordmadala sündivuse 
aastal 1031. Rahvastikuteadlased 
ütlevad, et sündimuse tõstmiseks 
tuleb kriisidest välja tulla ja noortel 
oma mõtteviisi muuta.

2005. a kirjutas Rein Taagepera 
oma artiklis demograafilisest vet-
supotist, et rahva taastootmiseks 
vajab Eesti 22 000 sündi aastas. 
Juba ligi 15 aastat ehk 1990-2005 
on aga olnud neid alla 15 000. 

See 15 000 näib praeguse alla 
1000 sünni taustal kuus juba 
utoopilisena.

Üks lõppeva aasta kõige kõ-
neldum teema oli röögatud 
toiduhinnad, mis on nüüd 
veelgi paisumas käibemak-
sutõusu võrra. 

«Minu and-
metel on 
juurde 
hindlu-
sed 
juba 
kau-
gelt 
üle 
40 
prot-
sendi,» 
sõnas 
toiduaine-
tööstuse lii-
du tegevjuht 
Sirje Potisepp 
ERR-ile peaaegu täpselt 
aasta tagasi, detsembris 2022.

Kaupluseketis on süüdistu-
sed ülemäärase kasumi koori-
mises mõistagi tagasi lükanud: 
nendegi kulud energiale ja töö-
jõule on tõusnud. Eesti Panga 
ökonomist Kaspar Oja kirjutas 
nüüd äsja aga sotsiaalmeedias, 
et selle aasta oktoobris olid 
toidu tootjahinnad nii meil kui 
Euroopa Liidus keskmiselt um-
bes  kolmandiku kõrgemad kui 
2019. aastal ehk enne koroo-
nat. Mingil põhjusel tõusid meil 
poehinnad aga rohkem kui Eu-
roopas. 

«Euroopa Liidus keskmiselt 
tõusid poodides toidu hinnad 
samal perioodil enam-vähem 
sama palju kui tootjahinnad, 
meil aga ligi 10% võrra rohkem 
ehk 43%,» teatas Oja. Asjaolu, 
et teistes riikides sageli mak-
sustatakse toitu vähem, on siin 
arvutusest välja jäetud.

Kaspar Oja tõi samas esile, 
et suurte toidupoodide müügi-
käibed olid tänavu kolmandas 

kvartalis 35% suuremad kui 
2019. aastal samal ajal. Kasu-
mid kasvasid samal perioodil 
aga koguni 84%. 

«Kui vaadata selle 
aasta üheksat 

kuud ja kõrvu-
tada seda 

koroona-
eelse 

2019. 
aasta-
ga, siis 
on 
müügi-
käibed 

kasva-
nud 36%, 

kasumid 
aga lausa 

166%,» märkis 
ta. 

See analüüs on muidugi 
teravas vastuolus konkurentsi-
ameti hiljutise hinnanguga 
poodide hinnatasemete kohta. 

Konkurentsiameti analüüti-
ku Enn Robert Kinnase sõnul 
oli lühiuuringu eesmärgiks hin-
nata, kas Eestis võib esineda 
maailmas palju räägi-
tud greedflation’it ehk ahnuse 
tõttu hinna lisamist. «Analüüsi 
pinnalt võib öelda, et Eestis 
toimunud toiduainete hinna-
tõus oli sarnane kogu piirkon-
nas toimunuga ning ülemää-
rast tulu teenimist Eesti turul 
me ei tuvastanud,» ütles Kin-
nas konkurentsiameti pressi-
teates. 

Jääb üle järeldada, et 166% 
kasumi kasv võrreldes nelja 
aasta taguse ajaga ei ole mi-
dagi «ülemäärast». Ehk siis 
numbriliselt: kui 2019. a tee-
nisid suured toidupoed ühek-
sa kuuga 20,8, siis 2023. a 
sama ajaga 55,3 mln eurot 
kasumit.

Lõppeva aasta üheks mantraks, 
mida pidevalt korrutatakse, on, 
laenuintressid peavad lõpuks 
langema hakkama. Meedias 
võis märgata kohati joovastust, 
kui Euroopa keskpank otsustas 
oktoobris, et jätab 11. selletee-
malisel kogunemisel intressi esi-
mest korda tõstmata. 

Ometi muudab see pilti vähe. 
Endiselt tuleb kodulaenu võtjal 
maksta nii-öelda tühja kuus sadu 
eurosid lisandunud kulu. Järsemat 
intresside alandamist pole ette 
näha. Välistada ei saa ka hoopis 
tõstmist.

Kui Euroopas keskmiselt tuli 
intressiks 3,9, siis Baltimaades ligi 
kuus. Meie lõunanaabrid kargasid 
selle peale kraesse pankadele, et 
need aitaksid hüvitada intressi-
tõusu kodulaenu maksjatele. Kok-
ku on plaanis katta 30% intressi-
dest. Meil taolised plaanid puudu-
vad.

Peaminister Kaja Kallas väitis 
sügisel riigikogus, et kuna üks 
meie eksportturg on Rootsi, siis 
on hea, kui me Rootsi majandust 
elavdame: «Nii et kui need pan-
gad, kes ka Eestis tegutsevad, 
selle kasumiga, mis nad võtavad 
välja,  elavdavad Rootsi majan-
dust, siis läbi selle tegelikult saab 
ka Eesti majandus elavdatud.»

Nõnda nagu on esile toonud et-
tevõtja Viljar Arakas, on intressi-
kulu kogu Eesti majandusele vä-
hemalt 700 miljonit eurot rohkem, 
kui oli aasta tagasi. Seda siis kõiki-
de kodulaenude, autoliisingute 
ja ettevõttelaenude peale 
kokku.

Pangamaksu idee, 
nagu leedulastel, lükati 
meil kiiresti sahtlisse. 
Raha viiakse dividendide-
na lähiaastatel – valdavalt 
rootslaste rikastamiseks – välja 
umbes pool miljardit. Swedpanga 
Eesti haru juht Olavi Lepp (pildil) 

käis koos kolleegidega peaminist-
riga läbi rääkimas, mille tulemuse-
na lubavad pangad siiski maksta 
kahe aastaga täiendavat tulu-
maksu 120 mln.

Nõnda nagu ikka kriisides, on 
saanud lisaks pensionäridele jt 
väikese sissetulekuga inimestele 
põhimatsu tavaline palgast palka 
elav keskklass. 

Peale kodulaenu võtjate lisaku-
lu tähendab nii kõrge intressimäär, 
et tavapere ei saa pangast laenu, 
kuna sissetulekud ei jõua inflat-
sioonile järgi. Veelgi keerulisem on 
saada kokku kümnete tuhandete 
ulatuses omaosalust, sest kiiresti 
kasvavad kulud ei võimalda raha 
koguda. 

Paljud keskmise taseme uued 
korterid alates 120 000 eurost 
kuni paarisaja tuhandeni ootavad 
asjatult uut omanikku. Arendajad 
on hakanud neid välja üürima. 
Praegu on üürihinnad langemas. 
Kuid tõsiselt võetavat kodu on 
keeruline rajada, kui tead, et aas-
ta-paari pärast tuleb võib-olla jälle 
välja kolida. 

Kui Tallinn on lähenenud kriisile 
kontratsükliliselt ehk siis püüab 
eelarvest rohkem ehitusi tellida, 
siis riigi valitsus sellist praktikat ei 
toeta.

Kogenud ehitusettevõtja Raivo 
Ranna sõnul mõjutab kriis ehitu-
ses, kus tellimusi on vähe, enne-
kõike alltöövõtjaid, kellest osa on 
pidanud end koondama. Sama-

moodi on pidanud mahte 
kärpima materjalide, 

näiteks betoonele-
mentide tootjad. 
Raudkonstrukt-
sioonide tootjatel 
ei lähe samuti häs-

ti. Nõnda nagu pal-
jud, on Raivo Ranna-

gi peamine soov jõulu-
vanale, et järgmine aasta tuleks 
praegusest parem. 

Virkko  
Lepassalu
virkko. 
lepassalu@ 
tallinnlv.ee
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See aasta on olnud ränk paljudele inimestele. 
Töö kaotus, tõusvad hinnad ja murede laviin, 
mis ei peatu. Ühiskonna kasvav lõhestumi-
ne, mis viib teravate väljaütlemiste ja pingete-

ni nii küberruumis kui ka peredes ja töökohtadel. Riik-
lik napp toimetulekutoetus jätab kõhu tühjaks ja elu-
asemete röögatu kallinemise tõttu pole paljudel võima-
lik hankida oma kodu. 

Kõige selle keskel on raske märgata ja teha head.
Kuigi meie ühiskonnas on justkui suur puudus rahast, 

on meil tegelikult headuse defitsiit. Eestlased on küll 
ohuolukorras lahked annetajad, kuid igapäevastes tege-
vustes võiks üksteisest palju rohkem hoolida. Hoolimine 
võiks alata sellest, et õpetame lapsi üksteisega lugupida-
valt käituma,  et koolis ei lokkaks kiusamine. Et vägi-
valda koolis märgataks ja ei õigustataks.

Hoolimine võiks alata ka sellest, et me poleks vägi-
valdsemate paarisuhetega 
riike Euroopas.  Enne kui 
kutsuda naisi üles rohkem 
lapsi saama, peaks ole-
ma neile tagatud turvali-
ne kodukeskkond.

Hoolimine algab ka 
sellest, kui me maksa-
me inimestele väärikamat 

palka – olgu selleks õpetajad või meditsiiniõed – ja et 
kõigil oleks juurdepääs arstiabile.

Kõike seda võib võtta kokku väljendiga: nõrgemate 
kaitse. Eestis pole kahjuks haavatavamad ühiskonnagru-
pid kunagi olnud piisavalt kaitstud, kuid nüüd on  
absoluutne vaesus kasvanud pea kaks ja pool korda. 

Seda eriti palju noorte, 18-24-aastas-
te seas, kes peaksid säravate silmade-
ga tulevikku looma, kuid on sunnitud 
praegu oma unistusi piirama.

Mida me uuelt aastalt kindlasti oo-
tame? Kindlasti seda, et lõppeks ve-
rejanulise ja koletu Venemaa sõ-

da Ukraina vastu. Selle sõja lõp-
pemine annaks lootuse, et hea-

dus võidab.
Teiseks ootame, et Ees-

ti otsustaks majanduskriisi 
ajal võimalikult palju toeta-

da raskustes inimesi ning tege-
leks reaalselt hinnatõusude pidur-

damisega. 
Kolmandaks ootame, et ühiskonnas 

tekiks usk, et asjad lähevad paremaks!

Lootust, kõigile!

Maarja-Liis Arujärv,  
toimetaja

Väljaandja Tallinna strateegiakeskus

Toimetus Toompuiestee 35, Tallinn

Peatoimetaja Maarja-Liis Arujärv

Tegevtoimetaja Oliver Õunmaa

Toimetaja Virkko Lepassalu, virkko.lepassalu@tallinnlv.ee, 616 4044

Toimetaja Krista Kiin, krista.kiin@tallinnlv.ee, 645 7308

Toimetaja Ivo Karlep, ivo.karlep@tallinnlv.ee, 616 4071

Toimetaja Linda-Mari Väli, linda-mari.vali@tallinnlv.ee, 616 4071

Toimetaja Tuuli Kalev, tuuli.kalev@tallinnlv.ee, 616 4071

Tellimine, tellimuste tühistamine, kandemured 661 6616

Hoolimine algab ka 
sellest, kui me mak-
same inimestele 
väärikamat palka.

Linn tõstab lasteaia- ja hu-
vikooliõpetajate, õpetaja 
abide, tugispetsialistide ja 
haridustehnoloogide miini-
mumpalka võrdselt riigieel-
arvest palka saavate üldha-
riduskoolide õpetajatega. 
4300 linna eelarvest palka 
saava haridustöötaja miini-
mumpalga tõus 3,1% võrra 
vajab vahendeid linnaeelar-
vest kokku summas 3,7 mil-
jonit eurot. 

«Tallinn on linnaeelarvest 
palka saavate haridustöötajate 
palka tõstnud võrdselt riigieelar-
vest palka saavate õpetajatega, 
sest lasteaia- ja huvikooli õpe-
tajatel on hariduses sama suur 

roll kui üldhariduskoolide õpe-
tajatel,» rõhutas linnapea Mih-
hail Kõlvart. «Kuna riigi poolt 
tuli õpetajate palgatõusu otsus 

alles detsembris, ei jõudnud see 
linnaeelarve koostamise tavapä-
rasesse protsessi, eelarve oli sel-
leks ajaks juba linnavolikogu me-

netlusse jõudnud.» Sellest hooli-
mata tõuseb linna haridustööta-
jate palk võrdselt teistega 3,1% 
juba 1. jaanuarist 2024. Linna-
eelarves tehakse õpetajate pal-
kade tõstmiseks vajalikud muu-
datused lisaeelarvega. 

3,1%-liseks miinimumpal-
ga tõusuks on vaja 3,7 miljonit 
eurot, millest õpetajatele läheb 
2,4 miljonit, õpetaja abidele 0,6 
miljonit ning tugispetsialistide-
le ja haridustehnoloogidele 0,7 
miljonit eurot. Linnavolikogus 
menetluses olevas 2024. a eel-
arves on haridustöötajate palga-
tõusuks arvestatud 2,2 miljonit 
eurot, seega on riigi uuest otsu-
sest tulenev puudujääv osa 1,5 
miljonit eurot.

Tallinna 2024. aasta linna-
eelarve prioriteediks sot-
siaalvaldkonnas on tagada 
linna elanikele vajaduspõhi-
ne teenuste ja toetuste kät-
tesaadavus ning sotsiaalne 
toimetulek. 

Sotsiaalvaldkonna tegevus-
kuludeks on linnaeelarvesse 
kavandatud 121,9 miljonit eu-
rot ning investeeringuteks 9,7 
miljonit eurot. Valdkonna tege-
vuskulud kasvavad 22%, suu-
renevad toetused eakatele ja 
lastele.

Abilinnapea Betina Beš-
kina sõnul peegeldab eelar-
ve selgelt inimeste abivajadu-

se kasvu ajal, mil elukallidus 
üha suureneb. Sotsiaaltoetus-
te maht tõuseb eelarves kok-
ku 10%. «Kõige enam oleme 
pööranud tähelepanu erivaja-
dustega lastele ja lastega pe-
redele ning erivajadusega täis-
kasvanute ja eakate inimeste 
toimetulekule,» rääkis Beškin. 
Näiteks kasvab kord aastas 
makstav pensionilisa seniselt 
175 eurolt 200 eurole. Linn 
jätkab esimese klassi astuja-
tele 320-eurose ranitsatoetuse 
maksmist, alates teisest klas-
sist tõuseb kooli alguse toetus 
seniselt 75 eurolt 100 eurole. 
Abivajadusega laste tugiisiku-
teenusele on kavandatud 4,1 

miljonit eurot, puudega lapse 
toetuse määr aga tõuseb uuel 
aastal 125 eurolt 150-le.

Uue algatusena alustatak-
se koostöös SA-ga Lapse Hea-
olu Arengukeskus kogukondli-
ke ennetus- ja peretöökeskuste 
Perepesa võrgustiku rajamist, 
selle teenused on mõeldud las-
tega peredele. Esimene Perepe-
sa keskus on plaanis avada Asu-
la tänavale.

Lisaks eraldatakse täienda-
vad vahendid abivajajate ja vä-
hekindlustatud perede psühho-
loogiliseks nõustamiseks. Beš-
kina sõnul on hooldereformiga 
seonduvalt 2024. aasta eelarves-
se planeeritud 25,8 miljonit eu-

rot ehk ligikaudu 2500 inimese 
teenuse kulu. 

Abilinnapea tõi investeerin-
gutest välja uue sotsiaalmaju-
tusüksuse ehituse Lasnamäel 
ning Lasnamäe sotsiaalkesku-
se uue hoone. Algab ka Tallin-
na lastekodu miljööteraapiako-
du uue maja ja paarisperema-
ja ehitus. Veel alustatakse või 
jätkatakse mitme hoone projek-
teerimisega.

Tervishoiu valdkonna tege-
vuskuludeks on planeeritud 23,1 
miljonit ja investeeringuteks 8,7 
miljonit eurot. Tervishoiu tege-
vuskulud kasvavad 2023. aas-
taga võrreldes 7%. Kiirabi rea-
geerimiskiiruse parendamiseks 

luuakse ja avatakse Lasnamäe 
piirkonda senise kahe tugijaama 
asemel üks uus tugijaam, mis 
võimaldab suurendada kiirabi-
brigaadide arvu Jätkatakse uue 
linnahaigla projekteerimistöö-
dega. Tervishoiutöötajate kol-
lektiivlepingust tulenevalt on 
eelarvesse kavandatud ka Iru 
hooldekodu meditsiiniõdede ku-
ni 10%-line palgatõus.

Tallinna 2024. aasta linna-
eelarve peab heaks kiitma lin-
navolikogu. Volikogule esita-
tud eelarve eelnõu on koguma-
huga 1,26 miljardit eurot, seda 
on 79,5 miljonit eurot ehk 6,7% 
enam kui 2023. aasta täpsusta-
tud eelarves.

Uuest aastast tõuseb palk ka Tallinna lasteaiaõpetajatel

Linna järgmise aasta eelarve keskendub inimeste toimetulekule

pealinn@tallinnlv.ee

«Tasuta ühistransport aitab 
üle minna rohelisele liiku-
misviisile, kuid inimeste 
väiksemat ostujõudu arves-
tades põhjustab see ka sot-
siaalset revolutsiooni,» lau-
sus Montpellier'i liikuvuse 
asejuht Julie Frêche. 300 
000 elanikuga linnast saab 
veel sel nädalal Prantsuse 
suurim tasuta ühistrans-
pordiga omavalitsus.

Montpellier'is hakkab tasuta 
ühistransport kehtima 21. det-
sembrist. Linnas sõidavad bus-
sid ja trammid ning linnajuhid 
põhjendasid otsust vajadusega 
vähendada autodega kaasnevat 
õhusaastet ja parandada inimes-
te liikumisvõimalusi. 

Kaks katset osutus edukaks
Frêche sõnul ühendab tasu-

ta ühistransport keskkonna ja 
sotsiaalse õigluse eest seismi-
se. «Kuna liikuvus on õigus, 
oleme võtnud kohustuse sel-
lega kohalikele elanikele ja pi-
kemas perspektiivis ka linnale 
kasu tuua,» märkis ta. «Tasuta 
ühistransport on võimas mee-
de, mis aitab kliimaprobleemi 
lahendada süsinikuheitmest va-
ba transpordiga. Ka inimeste 
ostujõudu arvestades on tasu-
ta ühistransport oluline. Meie 
linn saab muuta loodussõbra-
likule liikumisviisile ülemine-
ku ka solidaarsusele mõtlevaks 
sotsiaalseks revolutsiooniks.»

Sarnaselt Tallinnale peavad 
mujal elavad inimesed või lin-
na külalised endiselt bussi- või 
trammipileti eest tasuma. Elani-
kele mõeldud tasuta pileti saab 
alla laadida mobiilirakenduse ja 
interneti kaudu.

Keskmistes linnades  
tasub ära

Montpellier valmistus tasu-
ta sõitudele üleminekuks juba 
pikemat aega ja katsetas seda 
enne lõplikku otsust kaks kor-
da. Nii sai regioonis tasuta sõi-
ta 2020. aasta septembri ühel 
nädalavahetusel. Aasta hiljem 
said tasuta sõidu õiguse kõik 
alla 18-aastased ja üle 65-aas-
tased inimesed.

Regioon rahastab tasuta 
ühistransporti liikuvusmak-

sust, mida maksavad Prant-
susmaal kõik vähemalt 11 
töötajaga ettevõtted. Saadav 
maksutulu katab 110 miljo-
ni eurose kulu  ja kompen-
seerib isegi piletimüügitu-
lu kaotuse, mis moodustas 
30% ühistranspordile kulu-
vast summast.

Frêche rõhutas, et uus alga-
tus ei mõjuta linna võimet ühis-
transporti arendada ja pare-
maks muuta, vaid on osa suure-
mast loodussõbraliku liikuvuse 
plaanist. «Praegu  investeerime 
hoopis 150 miljonit eurot väike-
se süsinikuheitega transporti,» 
märkis ta. «Ehitame viiendat 

trammiliini, pikendame teist lii-
ni, ostame 77 uut trammi, uuen-
dame rööpaid, tugevdame bus-
siliiklust, loome ühe uue bussi-
liini ja arendame jalgrattateid.» 

Praegu sõidavad inimesed 
Montpellier's iga päev 
280 000 korda au-
toga ning liiklus 
põhjustab 40% 
linna süsini-
kuheitmest. 
«Kui elani-
kud valik-
sid kasvõi 
ühel päe-
val näda-
las muu 
transpordi-
vahendi kui 
auto, vähenek-
sid ummikud viis 
korda,» märkis Frêche. 

Montpellier'st saab nüüd 
Prantsusmaa suurim tasuta 
ühistranspordiga linn. Praegu 
saab tasuta sõita 43 Prantsus-
maa linnas, millest enamikus 
on alla 150 000 elaniku.

Seni on tasuta ühistransport 
end õigustanud Prantsusmaa 

keskmise suurusega omavalit-
suses, kus piletimüük moodus-
tab vaid 10% ühistranspordile 
kuluvast summast. 

Suurtes linnapiirkondades, 
nagu Pariis, Lyon ja Marseille, 

on see 25-40% ning neis 
linnades jääb ilmselt 

kehtima tasu-
ta ühistrans-

port mada-
lama sisse-
tulekuga 
inimeste-
le, nagu 
noored, 
pensionä-
rid ja töö-

tud. 2020. 
aastal keh-

testas Pariis 
tasuta ühistrans-

pordi alla 18-aastas-
tele, et aidata õpilastel koo-
li vahet sõita. Nantes seadis 
tasuta sõidud sisse 2021. aas-
tal nädalavahetusteks. Samal 
aastal pakkus Lõuna-Prant-
susmaa Occitane'i piirkond 
18-26-aastastele noortele 30 
tasuta rongireisi kuus.

MONTPELLIER'I TRANSPORDIJUHT: 
Inimestel on õigus tasuta liikuda!

Tallinn korraldas Dubais toimu-
nud konverentsil Eesti paviljo-
nis programmi «Metsikud lin-
nad: innovatsioon ja jätkusuut-
likkus», mis keskendus linnas-
tumise, transpordi ja keskkon-
na teemalistele väljakutsetele 
ning lahendustele. 
«Lahendused süsinikuneutraal-
se ja jätkusuutliku tuleviku jaoks 
peituvad sageli linnades, sest 
neis toodetakse ka enamik kas-
vuhoonegaase,» ütles abilinna-
pea Joosep Vimm. Tallinna kor-
raldatud programm andis või-

maluse arutleda, kuidas linnad 
teevad kliimakriisi väljakutseid 
arvestavaid investeeringuid nii, 
et need oleksid võimalikult tule-
vikutehnoloogiaid kasutavad ja 
elurikkust säilitavad.
Samuti pakkus osalemine 
COP28-l võimaluse näidata, 
mida on Tallinn juba keskkon-
naküsimustes saavutanud, 
ning arutada ja vahetada ko-
gemusi eri spetsialistidega.
Eesti paviljoni kohta saab roh-
kem lugeda  https://estonia.ee/
estonia-at-cop28/

Ilmselt ei ole vaja palju fantaa-
siat vastamaks küsimusele, 
millisest suunast küberrünnati 
geenitestidega tegelevat  ette-
võtet Asper Biogene. Nagu 
rääkis ETV hommikusaates 
andmekaitse inspektsiooni 
peadirektor Pille Le-
his, on andme-
baasist eba-
seaduslikult 
alla laetud 10 
000 inimese 
terviseand-
mete seas nii 
isadus- kui ka 
viljakusteste. 
Need on osaliselt 
lihtsalt arusaadavad 
ning Lehise sõnul seotud 
otse konkreetse isikuga. Isa-
dustestid, viljatustestid, ge-
neetilised haigused on kõik vä-
ga tundlikud andmed. Andme-
lekke ajaline ulatus jookseb 
2009. aastast pea tänase päe-
vani välja. Kokku on andmeid, 
mis rünnakuga kätte saadi, 
määratu hulk ehk 33 gigabaiti. 
Ettevõtte kodulehelt selgub, et 
geeniuuringute osas tehakse 
koostööd Columbia Ülikooli ja 
Stanfordi Ülikooliga Ameerika 

Ühendriikides. Samuti Nijme-
geni meditsiinikeskusega Hol-
landis ja Londoni Ülikooli kol-
ledži oftalmoloogia instituudi-
ga. Kui nimetada vaid maine-
kamaid. ERR-is kajastatu taus-
tal tekib muidugi hulk küsimusi, 

näiteks miks jõudis see 
juhtum avalikkuse et-

te umbes kuu aega 
pärast rünnakut, 
mis leidis aset 
juba 11. no-
vembril. Miks ei 
ole riiklikku järe-

levalvet taoliste 
ettevõtete üle, kes 

lihtsameelselt hoia-
vad isikuandmeid ja ter-

viseandmeid koos ja neid kui-
dagi ei kodeeri? Miks on vaja 
alles hoida andmeid aastast 
2009, kui valdavalt ei pruugi 
need olla ammu vajalikud? Ja 
kõike seda ajal, mil juba ammu 
on küberründed käimasoleva 
sõja tavapärased osised. Sa-
muti on küsimus, kui palju võib 
nende 10 000 isiku hulgas olla 
riigi või ühiskonna jaoks olulis-
te ametite pidajaid, kes nüüd 
šantažeeritavaks või rünnata-
vaks võivad muutuda.

Eelmisel nädalal võis raadiost 
kuulda Lõuna-Eestis väiketa-
pamaja pidava taluniku muljeid 
elust maal kolme nädala jook-
sul ilma elektrita. Puud muud-
kui murdusid lumekoorma all 
raksatusega, hävitades liine. 
Nüüdseks on olukord parane-
nud ja vahelduvvoolust saanud 
taas alalisvool. Eelmise näda-
lal  oli Kagu-Eestis, Harju-, 
Pärnu- ja Viljandimaal halve-
mal ajal elektrita 9000-10 00 
klienti. Halvimas seisu olid loo-
mapidajaid, sest veepumbad 
töötavad elektriga. Samuti kor-
termajade elanikud, kelle  küte 
sõltub tavaliselt elektrist. Te-
gemist on iga aasta detsemb-
ris korduva jamaga. Mullu sa-
mal ajal istus mäletatavasti 
elektrita osa Saaremaast. Ees-
ti Energia endine juhatuse liige 
Lembit Vali on Pealinnale rää-
kinud, et Elektrilevi hättajäämi-

se taga on tema rahali-
ses mõttes paljaks nu-
dimine ehk siis liiga palju on te-
geldud kulude optimeerimise-
ga ja liiga vähe 
investeerimisega – ehkki mure 
saab alguse muidugi märksa 
kõrgemalt. Eesti Energia kui 
Elektrilevi ainuosanik on kogu 
aeg kõvas kasumis. Siiski rää-
gitakse veel vajadusest tõsta 
järsult tarbija makstavat võr-
gutasu, et saaks liine uuenda-
da. Ja poetatakse pisar, et võr-
guettevõte peab ise raha lae-
nuks võtma. 26% võrgust on 
ületanud eluea ja ilmastiku-
kindlat isoleeritud kaablit 
peaks katkevate ja vanade pal-
jaste alumiiniumjuhtmete ase-
mele vedama märksa kiiremi-
ni.  Aga kui valitsuse poliitiline 
otsus on hoida osa inimesi iga 
suurema lumesaju järel pime-
das, siis nii on.

Maalehes kirjutati, et riigikas-
sast makstav hambaravihüvitis 
pole oma eesmärki täitnud. 
Riigi kulud täiskasvanute ham-
baravihüvitisele on kuue aas-
taga tõusnud 11 miljonilt eurolt 
rohkem kui 19 miljonini, ent 
kehvemal järjel inimesed jäta-
vad endiselt arstile minemata. 
Seega toetab hüvitis jõuka-
maid, kes niigi arsti juures käi-
vad. Uuest aastast kasvab hü-
vitise ülemmäär ravikindlusta-
tu puhul 60 euroni aastas ja 
suurenenud hambaravivajadu-
sega inimestel 105 euroni. 
Hambaarstide liidu juht Katrin 
Metstak väidab, et hambaars-
tile ei too kehvemal järjel ini-
mest ka 105-eurone hüvitis. 
Tõepoolest, kui Maalehe kirju-
tise taustal mõtlema hakata, 

siis juhul kui hambad on tõsi-
semalt  käest lastud, kulub 
nende kordategemiseks nelja-
kohaline rahanumber. Seega ei 
aita see hüvitis väiksema sis-
setulekuga inimest kuigivõrd. 
Kõrgemapalgalisel on aga sel-
lest 60 eurost üsna ükskõik, 
sest oma hambad hoiab ta 
korras niigi. Riigikontroll viitas 
juba 2021. a, et hüvitis tuleks 
muuta sissetuleku põhiseks. 
Kui seda mõtet edasi arenda-
da, peaks näiteks pensionäri-
dele või toimetulekutoetuse 
saajatele võimaldama praegu-
se laustoetamise asemel näi-
teks mitmesaja euro ulatuses 
tasuta hambaravi aastas. Toi-
metulekutoetuse saajatest ei 
käi 95% aastate viisi hambaid 
ravimas.

Ärileht kirjutas, et Eesti on vii-
mane Euroopa Liidu riik, mis ei 
ole suutnud üle võtta konku-
rentsidirektiivi, sest ministeeriu-
mid pole siiani kokkulepet saa-
vutanud. Maksma  läheb 
see riigieelarvest 
600 eurot päe-
vas. Direktiiv 
tähendab 
konkurentsi-
ametile suu-
rema võimu 
andmist ja 
konkurent-
sialaste trah-
vide karmista-
mist. Viimastel nä-
dalatel on see kordu-
valt viimasel hetkel päevakor-
rast maha võetud. Suuresti on 
tegu justiitsministeeriumi ning 
majandus- ja kommunikatsioo-
niministeeriumi vägikaikaveoga. 
Eestit ootab juba praegu ees di-
rektiivi ülevõtmise takerdumise 
tõttu Euroopa Kohtult üle 600 
000-eurone trahv ja iga veniv 
kuu lisab sellele 18 000. Vastu-
seisu tekitab valitsuses, et kui 

seni on isikute karistamine toi-
munud Eestis väärteo- ja krimi-
naalmenetlusega, siis edaspidi 
lisandub sellesse loetellu ka 
konkurentsijärelevalve menet-

lus. Sellega saab konkurentsi-
amet õiguse nõuda ini-

mestelt ka miljoni 
euroseid trahve. 

Eriti on selle eel-
nõu vastu era-
kond Eesti 200, 
kes näeb seda 
ettevõtjavaenu-
likuna. Ärilehes 

avaldatu taustal 
tahaks muidugi kü-

sida, miks meil osa 
ringkondi  konkurentsidi-

rektiivi nii hirmsasti kardab. Ja 
seda olukorras, kus elame kont-
rollimatu hinnatõusu tingimus-
tes. Euroopa Komisjon ja liik-
mesriigid, sealhulgas kasvõi 
Rootsi, Soome, Läti ja Leedu on 
saanud sisse nõuda miljoneid 
eurosid väljaspool kriminaalme-
netlust. Samas pole sealt kuul-
da hädaldamist ettevõtluse 
ahistamise üle.

Tallinn osales ÜRO 
kliimamuutuste konverentsil

Pealinna paberleht läheb  
väiksele jõulupuhkusele. 
 Rõõmsat pühadeaega ja  
kohtumiseni 16. jaanuaril!

Nõmmel saab 
talisporti  
harrastada
Nõmmel on valmis saanud 
Glehni pargi ja Harku metsa 
suusarajad, infot nende olu-
korra kohta leiab www.tervise-
rajad.ee Suuski on võimalik 
laenutada Nõmme spordikes-
kuses, kust algavad ka suusa-
rajad. Lisaks saab laenutada 
uiske. Veel saab spordikesku-
ses harrastada talisuplust ja 
taliujumist, täpsem info sport-
keskus.ee/talvised/  Nõmme 
gümnaasiumi hoovis on ava-
tud uisupark, ka seal saab uis-
ke laenutada ning E, K ja R kl 
10-17 on seenioridele uisuta-
mine tasuta. Mäesuusa- ja lu-
melauahuvilised on oodatud 
Nõmme lumeparki, tulla  või-
vad ka algajad. Info nommelu-
mepark.ee. Kelgutamiseks on 
ette nähtud paljud paigad, sh 
Valdeku,  Vabaduse ja Orava-
mäe park, Jannseni parkmets, 
Kauss, Lamekas, hüppetorni 
tagune jne. 21. detsembril kl 
18 esineb Jaama tänava platsil 
Stefan, kontsert on tasuta.
 

Lasnamäelased 
saavad kodu  
lähedal rinna-
kabinetis käia
Lasnamäe tervisemajas tegut-
sev Tallinna Eriarstikeskus 
avas rinnakabineti, kus naiste-
le on võimaldatud kõik rinnaga 
seonduvad terviseteenused. 
Rinnakabinetis on kasutusel 
Hologic 3D masin, millega 
mammograafia tegemine on 
varasemast veelgi mugavam, 
kiirem ja vähem valulik. Rinna-
kabinetti saab aja broneerida 
tel 608 2218 või info@eriarsti-
keskus.ee. Samuti on ajad üle-
val digiregistratuuris. Mammo-
loogi vastuvõtt on tasuline, 
rinnakabineti ämmaemanda 
vastuvõtt koos esmaste uurin-
gutega tervisekassa kindlus-
tuse olemasolul tasuta.
 

Jõuluajal  
muutused  
sotsiaalkindlus-
tusameti töös

Infosüsteemide korrastuse tõt-
tu on 20.-23. detsembrini  sule-
tud sotsiaalkindlustusameti 
klienditeenindused ja isetee-
ninduskeskkond, ka võib esine-
da tõrkeid teenuste kasutami-
sel. Muudatused on põhjusta-
tud infosüsteemi SKAIS2 kor-
rastamisest, millega viiakse 28 
miljonit dokumenti üle teise 
andmebaasi. Küsimuste korral 
pöörduda info@sotsiaalkind-
lustusamet.ee või tel  612 1360. 
24.-26. detsembrinil on ameti 
infotelefon ja klienditeenindu-
sed suletud, küll aga töötavad 
need 29. detsembril. 

Miks varastati 10 000  
inimese geeniandmed?

Elektrilevi on paljas nagu 
traat, mida ta hooldab

Hambaravihüvitise võiks  
rikastelt ära võtta

Lahkheli konkurentsidirektiivi 
osas läheb kalliks

Montpellier avas sarnaselt Tallinnale 5. trammiliini ning nüüd saavad kohalikud elanikud seal ka tasuta ühistranspordis sõita.  Scanpix

Euroopas nüüdseks juba üle 50  
tasuta ühistranspordiga linna
Peaaegu 200 000 ela-
nikuga Dunkerque 
oli seni suurim ta-
suta transpordiga 
Prantsusmaa linn. 
Pärast tasuta bus-
siliinide kehtesta-
mist 2018. aastal kas-
vas reisijate arv seal kesk-
miselt 85%.

2020. aastal seadis Luk-
semburg esimese riigina maa-
ilmas sisse tasuta ühistrans-
pordi.

Prantsusmaa ja Saksamaa 
kingivad sel suvel noortele 

ühiselt 60 000 tasuta 
rongipiletit, et soo-
dustada kultuuriva-
hetust.

Hispaania kat-
setab tasuta pile-

teid aasta lõpuni lü-
hikese ja keskmise 

pikkusega rongisõitudel. 
Eesmärk on vähendada elu-
kalliduse mõju, vähendades 
samal ajal süsihappegaasi 
heidet.

Kokku on nüüdseks tasuta 
ühistranspordi sisse seadnud 
enam kui 50 Euroopa linna.

Kui elanikud 
väldiks autosõite 

kasvõi ühel päeval 
nädalas, väheneksid 

ummikud  
viis korda.



Iga jõulusõi-
duk on kaunis-
tatud isemoo-
di ning mõned 
kaunistused 
kaasavad ise-
gi lõhnataju – 
bussis on tee-
maks kingi-
kott, trollis jõuluhõng ning 
trammis pööripäev. 

TLT toob 24. ja 25. det-
sembril liinile jõulusõidukid, 
mis kõik on kaunistatud kä-
sitsi valmistatud ja peamiselt  
taaskasutatavatest materjali-
dest ehetega. Linna transpor-
difirma soovib sellega juhtida 
inimeste tähelepanu keskkon-
na hoidmise olulisusele. Loo-
detavasti saab nii mõnigi sõit-
ja tänu sellele inspiratsiooni, 
kuidas ka ise kodus ehteid val-
mistada.

Lisaks pakub jõulubussi-
des, -trollides ja -trammides 

sel aastal rõõ-
mu neis kõ-
lav Star FM 
100% jõulu-
muusika.

«Taha-
me sel erili-
sel ajal tuua 
oma klienti-
de südamesse 

häid emotsioone. Jõulusõiduki-
tes tervitab inimesi  jõuluvana, 
kes kuulab ära nende luuletu-
sed ja jõulusoovid ning jagab 
maiustusi,» ütles TLT juhatu-
se liige Kaido Padar. 

Jõulude ajal on Tallinna 
ühistransporditeenuse suju-
vaks tagamiseks tööl ligi tu-
hat inimest, sh sõidukijuhid, 
abitöölised, pesulatöötajad jt. 
Jõulusõidukid sõidavad sellistel 
marsruutidel nii, et kõik soo-
vijad eri linnaosadest saaksid 
neist osa. Sõit on kõigile tasu-
ta, täpsed marsruudid ja ajaka-
va leiab www.tlt.ee

veelgi. Kuidas kõlavad kokku 
trummid, kitarr, torupill, du-
duk, panduri ning seitse Gruu-
sia meest, saab kuulda ja nä-
ha viiel korral kont-
serdisaalides üle 
Eesti.

«Oleme 
küll väga 
energiline 
bänd, aga 
kuulaja-
te lemmi-
kuteks on 
kujunenud 
just väga 
paljud rahu-
likumad lood,» 
nendib Vabarna. 
«Aga see on ka iga-
ti normaalne – müras mõ-
jubki mõtlikum ja helgem lugu 
erilisemalt. Näiteks «Armasta 
mind» muutis bändi jaoks pal-
ju ning on üks meie kuulatu-
maid lugusid.» Vabarna sõnul 
tuli lugu ajastuse mõttes välja 
igati õigel momendil, mil või-
mutses Covid. «Ei ole koroo-
na kuhugi kadunud ega ole ka 
«Armasta mind» kadunud – elu 
on jätkuvalt ilusas parlanksis,» 
nendib muusik.

«Bändi Trad. Attack! esitu-
ses kõlavad pärimusmuusika 
katked hakkavad juba sajand 
vanaks saama,» räägib Vabar-
na.. «Folk buumib jätkuvalt – 
isegi meie fännid on järjest 
nooremaks muutumas! Juurte 

avastamine on Eestis moes tänu 
sellele, et jagub bände, kes pä-
rimusmuusikat viljelevad. Tä-

nu sellele, et Viljandis alusta-
ti kunagi rahvamuu-

sikaüritusega, on 
sellele žanri-

le pühenda-
tud festiva-
le Eestis ju 
kõige roh-
kem: Vi-
ru, Viljan-
di ja Se-
to.» Trad.

Attack!-
il on seda 

mõistagi väga 
hea meel tõdeda. 

«On meeldiv, et need, 
kes kunagi alustasid Viljan-

dis folgil käimist, on nüüd sel-
lises eluetapis, et sama muusi-
kat kuulavad ja naudivad ju-
ba nende lapsed!» rõõmustab 
Vabarna.

Diskorütmid  
panevad tantsima

«Meie laulud ei kao kuhu-
gi – esitame neid ju ise ja siia-
maani,» lausub ansambli Lai-
ne lauljanna Merle Lilje. «Mi-
na olen ansamblis 1975. aastast 
ja Sirje Põllu 1981. aastast – 
me oleme tõelised originaalid!» 
naerab Lilje. Trio kolmas liige 
Krista Grinbergs-Raigla lahkus 
meie hulgast ootamatult mullu 
veebruaris ja nüüd rakendavad 

daamid oma tütreid. «Meil on 
kolme peale seitse tütart, aga 
kaks on sellised, keda me ole-
me välja koolitanud, vahel esi-
neb üks, vahel teine,» selgitab 
Lilje. «Me ei hakka konkurs-
si korraldama ega seeläbi an-
samblisse inimesi juurde võt-
ma – meil on kindel kool ehk 
«Laine kool», nagu me ise üt-
leme. Seda ei ole kellelgi nii-
sama lihtne ära õppida, astuda 
meie vahele, hakata seal sam-
me seadma ja samu laule laul-
ma.» Tütred seevastu on maast-
madalast emadega kontsertidel 
käinud ja kaasa laulnud.

Laine lauljatarid on elevil 
pakkumise üle esineda koos 
teiste nimekate muusikutega 
vana-aasta õhtul Vabaduse plat-
sil. Merle Lilje usub, et aastat 
ära saatma koguneb igas va-
nuses inimesi – on see ju pea-
linlaste traditsioon. «Pakume 
kindlasti oma diskokava, nii 
et kellel on külm, saaks dis-
korütmile kaasa elada ja tant-
su lüüa. Kõlavad kõik igihaljad 
lood nagu «Hoogsas rütmis», 
«Ding-dinge-dong» ja «Saagu 
nüüd mis saab»,» loetleb laul-
janna. «Siiani on rahvas väga 
rahul olnud, paljud teavad sõ-
nu peast!»

Merle Lilje võib ennastki 
pidada põliseks pealinlaseks. 
«Veetsin oma lapsepõlve Pikal 
tänaval ja mäletan, kuidas me 
alati vana-aasta õhtul kõndisi-
me kodunt Raekoja platsi, kus 
oli suur kuusk,» meenutab nai-
ne. «Kogu vanalinna rahvas oli 
sinna kogunenud, et laulda ja 
teha ringmängu ümber kuuse. 
See oli nii meeldejääv, kuidas 
me seal alati käisime!»

Legendaarsed lood
Laine muusikat ja särtsu hin-

davad paljud inimesed, kel-
le juubelipidustustele alatasa 
esinema kutsutakse. «Oleme 
käinud mitte ainult 80-aastas-
te, vaid ka 40-, 50- ja 60-aas-
taste sünnipäevadel,» kinnitab 
Lilje. «Rahvas tuleb alati tant-
sima ning lõbutseb koos meie-
ga! Laine suur pluss on see, 
et me ise laulame oma laule 
– tegu ei ole mingi tribuutan-
sambliga, kes lihtsalt võtab ja 
hakkab kellegi teise laule esi-
tama.» Lauljanna naerab, et 
praegu ilmselt keegi ei julge 
ka Laine laule esitama hakata, 
sest naised ise on elu ja tervi-
se juures! «Oleme koguni an-
sambli nime ära patenteerinud, 
et mingit «juhuslikku kõrvale-
kallet» kuskil ei tekiks – see, 
mis meil on, on ekstra ja eks-
klusiiv!» lisab lauljanna.

Reeglina alustatakse lava-
list kontserti lauluga «Ma tähte 
näen», millega Merle Lilje an-
samblis 48 aastat tagasi lava-
le astus. «Kui ma 1975. aastal 
Lainega liitusin, oli see esime-
ne laul, mis mulle õpetati, ja 
see on kavas püsinud 48 aas-
tat,» tõdeb Lilje. «Ei ole kuigi 
palju esinejaid, kes suudaksid 
esitada 60 aastat tagasi lauldud 
laule… võib-olla vaid Voldemar 
Kuslap või Boriss Lehtlaan.»

Krista Kiin
krista.kiin@tallinnlv.ee

«See on meie esimene aas-
tavahetuse kontsert üld-
se,» reklaamib Tallinna aas-
tavahetusepidu ansambli 
Trad.Attack! muusik Jalmar 
Vabarna. «Me pole kümne 
tegutsemisaasta jooksul 
ühelgi vana-aasta õhtul 
mänginud, nii et tulge seda 
tunnistama!» 

Nagu mullu, nii ei korralda 
Kesklinna valitsus ka sel  aas-
tavahetusel Vabaduse väljakul 
ilutulestikku. «Ehkki öises tae-
vas toimuv vaatemäng ja pau-
gutamine pakub paljudele rõõ-
mu ja elevust, elavad meie lem-
mikloomad seda väga raskelt 
üle,» ütles Kesklinna vanem 
Monika Haukanõmm. «Aas-
ta lõpetab kesklinnas hoopis 
muusikaline kahurvägi igale 
maitsele.»

Kell 21 algaval Vabaduse 
väljaku aastavahetuse kont-
serdil astuvad üles ansamb-
lid Laine ja Trad.Attack! ning 
nublu ja gameboy tetris. Uus-
aastatervituse platsile kogune-
nud linlastele saadab linnapea 
Mihhail Kõlvart video vahen-
dusel. Õhtule ja ühtlasi kogu 
aastale paneb südaööl punk-
ti särav ja ainulaadne valgus-
etendus, mis muudab aastava-
hetuse erakordseks elamuseks. 

«See on meie esimene aasta-
vahetuskontsert üldse!» hüüa-
tab ansambli Trad.Attack! muu-
sik Jalmar Vabarna. «Me pole 
kümne tegutsemisaasta jooksul 
ühelgi vana-aasta õhtul män-
ginud, nii et tulge seda tun-
nistama!» 

Kuna tegu on õues toimu-
va sündmusega, leiab Vabarna, 
et inimesed peavad hüppama, 
ning seega esitab Trad.Attack! 
küllap oma kõige energilisema 
kava, sest siis ei hakka vaata-
jatel külm. «Meie kontsert ei 
ole küll väga pikk, kuid väl-
jas mängimine on talvel väl-
jakutse ka meile,» tõdeb Va-
barna. «Bändi alatine märksõ-
na on «energia», seega mängi-
me liikuvamaid lugusid – oma 
põhihitte.»

Mõtlik lugu keset möllu
Lõppev aasta on olnud koos-

seisul töine, iseäranis aasta-
lõpp, mis on küllap kõikide-
le muusikutele erapidude aeg. 
«Aasta neljandal kuul sündis 
meil album «Bring It On» ja 
mitmed tuurid on seljataga,» 
räägib Vabarna. «Oleme juba 
kuulutanud välja ka asju järg-
miseks aastaks, mis saab ole-
ma bändi kümnes tegevusaasta. 
Juubeliaasta tulekuga on jõudu 
veel küll, nõnda saavad nii sel-
le aasta lõpp kui ka 2024 kul-
gema täiskäigul!»

Trad.Attack! on tuuritanud 
pea 40 riigis ja kohtunud pal-
jude  muusikutega. Juubeliaas-
ta avatuurile kutsutakse kaasa 
Gruusia ansambel Iberi, kelle-
ga alles hiljuti loodi uusimale 
albumile ka ühine lugu «Kiige-
laul». Kevadiseks tuuriks kas-
vab kahe kollektiivi ühisosa 
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Tallinna ühissõidukid sõi-
davad jõuluajal pühapäe-
vase sõiduplaani järgi, 
aastavahetuse ööl piken-
datakse mitmete liinide 
tööaega.

Esmaspäeval, 25. detsemb-
ril ja teisipäeval, 26. detsemb-
ril töötab Tallinna ühistrans-
port pühapäevaste sõiduplaa-
nide alusel. Samuti sõidavad 
linna ühissõidukid tavapäraselt 
pühapäevase sõiduplaani järgi 
jõululaupäeval, 24. detsembril.

Aastavahetuse ööl, 1. jaa-
nuaril 2024 pikendatakse linna 
põhisuundi teenindavate ühis-
transpordiliinide tööaega öö-
sel kuni kella 3-ni. Täiendavad 
väljumised toimuvad trammi-
liinil nr 2, trolliliinidel nr 1 ja 
3 ning bussiliinidel nr 1, 5, 8, 
18, 40, 42, 60 ja 73.

Trammiliin nr 2 (väljumised 
peatusest Hobujaama):

• 2 Kopli suunal – kell 00.40, 
01.00, 01.20, 01.40, 02.00, 
02.20, 02.40, 03.00

• 2 Suur-Paala suunal – 
kell 00:30, 00:50, 01.10, 01.30, 
01.50, 02.10, 02.30, 02.50, 
03.10

Trolliliinid nr 1 ja 3 (väljumi-
sed peatusest Tõnismägi):

• 1 – kell 00.45, 01.15, 01.45, 
02.15, 02.45

• 3 – kell 00.30, 01.00, 
01.30, 02.00, 02.30, 03.00

Bussiliinid nr 1, 5, 8, 18, 40, 
42, 60 ja 73 (väljumised 
kesklinnast):

• 1 – kell 00.45, 01.15, 01.45, 
02.15, 02.45 (väljumised Esto-
nia peatusest Estonia puiesteel) 

• 5 – kell 00.30, 01.00, 
01.30, 02.00, 02.30, 03.00 (väl-
jumised Viru peatusest)

• 8 - kell 00.45, 01.15, 01.45, 
02.15, 02.45 (väljumised Balti 
jaama peatusest)

• 18 – kell 00.45, 01.15, 
01.45, 02.15, 02.45 (väljumi-
sed Viru peatusest)

• 40 – kell 00.30, 00.40, 
01.00, 01.20, 01.40, 02.00, 

02.20, 02.40, 03.00 (väljumi-
sed Estonia peatusest Estonia 
puiesteel)

• 42 – kell 00.30, 00:45, 
01.00, 01:15, 01.30, 01.45, 
02.00, 02.15. 02.30, 02.45, 
03.00 (väljumised Estonia Teat-
ri väljakul)

• 60 – kell 00.30, 01.00, 
01.30, 02.00, 02.30, 03.00 (väl-
jumised Hobujaama peatusest)

• 73 – kell 00.30, 01.00, 
01.30, 02.00, 02.30, 03.00 (väl-
jumised Viru peatusest) nor-
maalbuss

Läbivate liinide väljumised 
peaksid toimuma ette nähtud 
graafikute järgi kesklinnast 
mõlemal suunal. Seoses kesk-
linna läbivate liinidega võivad 
väljumiste ajad muutuda.

Muudatused ühistrans-
pordiliinidel  
31. detsembri õhtul

Seoses Vabaduse väljakul 
toimuva aastavahetuse kont-
serdiga on 31. detsembri õh-
tul kella 21 kuni 1. jaanuari 
öösel kella 2-ni liiklusele sule-
tud Pärnu maantee Suur-Kar-
ja ja Sakala tänava vahelisel 
lõigul, Estonia puiestee Pärnu 
maantee ja Kentmanni täna-
va vahelisel lõigul ning Kaar-
li puiestee Tõnismäe tänava ja 
Pärnu maantee vahelisel lõigul. 
Sellega seoses muutuvad ajuti-
selt ka ühistranspordiliinide lii-
kumisteed.

31.12.2023 alates kell 21 
kuni päeva lõpuni suunatak-
se ümbersõidule trolliliinid nr 
1 ja 3 ning bussiliinid nr 2, 3, 
16, 21, 21B, 23, 24, 35, 40, 41, 
41B, 42 ja 67. Alates kella 23-
st kuni päeva lõpuni katkesta-
takse trammiliiklus liinidel nr 
3, 4 ja 5

Seoses ühistranspordi üm-
bersuunamisega kesklinnas 
võib jalgsikäigumaa peatus-
tesse pikeneda, mistõttu palu-
me varuda sihtkohta jõudmi-
seks rohkem aega! 

Sõiduplaanide, liinide liiku-
misteede ja peatustega on või-
malik tutvuda veebilehel trans-
port.tallinn.ee.

Tallinna ühistransport 
jõulude ja aastavahetuse ajal

JALMAR VABARNA: Kuna Tallinna aastavahetuse 
kontsert toimub õues, peavad inimesed hüppama!

«On meeldiv, et meie muusikat naudivad juba nende inimeste lapsed, kes kunagi alustasid Viljandis folgil käimist,» ütleb Jalmar Vabarna (paremal).  Carolina Tagobert

Trad.Attacki!-il  
on järjest  
nooremad  

fännid.

Kuidas ja kus saab pidulikult aastat vahetada?

• 25. detsembril kl 19 esinevad Kaarli ki-
rikus Karl-Erik Taukar, Birgit & The 
Swingers kontserdiga «Säravad 
jõulud». Piletid Piletilevist.

• 26. detsembril kl 19 esinevad Ale-
xela kontserdimajas Jaagup 
Kreem, Ines, Ott Lepland kontser-
diga «Kolm kõla». Piletid Piletilevist.

• 27. detsembril kl 19 esineb Jaani kirikus 
vokaalansambel Estonian Voices. Piletid Pileti-
maailmast. 

• 27. detsembril kl 19 esinevad Kaarli kirikus Sil-
via Ilves & pojad koos Margus Vaheriga jõulu-
kontserdil «Südames tähtede poole». Piletid 
Piletilevist.

• 28. detsembril kl 18 toimub ajaloomuuseumi 
Suurgildi hoones kontsert «Poeet, haara lau-
to». Esinevad Liina Žigurs (vioola) ja Kadri-Ann 
Sumera (klaver). Kavas Mihhail Glinka ja Re-
becca Clarke vioolasonaadid. Piletid Fientast.

• 28. detsembril kl 19 ühendavad Nõmme Rahu 
kirikus oma jõud Ivo Linna, Robert Linna, Kalle 
Sepp ja C-Jam, et tuua kuulajateni kaunis jõu-
lumuusika. Piletid Piletikeskusest. 

• 28. detsembril kl 19 toimub Mustpeade majas 
Eesti Sinfonietta aastalõpukontsert «Alpide 
hääled». Piletid Piletilevist.

• 29. detsembril kl 19 toimub Jaani kirikus jõulu-
muusika festivali «Kirikupühad Maarjamaal» 
raames kontsert «Seitse valgusluike.» Esine-
vad kammerkoor Collegium Musicale ja Raun 
Juurikas (klaver), dirigent Endrik Üksvärav. Pi-
letid Piletilevist.

• 29. detsembril kl 20 leiab Pirita vaba aja kesku-
ses aset aastalõpupidu. Eelmüük kuni 22. det-
sembrini  piritavak@piritavak.ee või Fientast.

• 30. detsembril kl 19 esineb Kaarli kirikus 
tenorite ansambel Les Bohemes His-

paaniast Les Bohemes kontserdiga 
«A Tribute To The Three Tenors». Pi-
letid Piletilevist.

• 31. detsembril kl 14 esineb Estonia 
kontserdisaalis aastalõpukontserdil 

Euroopas õppivate noorte Eesti muusi-
kute orkester. Dirigent Henri Christofer Aa-

vik. Piletid Piletilevist.
• 31. detsembril kl 19:30 kutsub rahvusooper Es-

tonia aastavahetuse operetifantaasia ballile 
«Ilma naisteta on kurb maailm». Õhtujuhid Trii-
nu Upkin ja Reigo Tamm. Piletid Piletilevist.

• 31. detsembril kell 22 esineb Raekoja platsi 
jõuluturul ansambel Legend. Tasuta.

• 31. detsembril kl 23.30 Nõmme Rahu kirikus 
muusika ja palvega uude aastasse. Tasuta.

• 1. jaanuaril kl 00.40 mängib Raekoja platsi jõu-
luturul meeleolumuusikat DJ Aivar Havi. Tasu-
ta.

• 1. jaanuaril kl 17 saab Nõmme kultuurikeskuses 
kuulata Siiri Sisaski uusaastakontserti «Oma 
laulud». Piletid Fientast.

• 1. jaanuaril kl 18 toimub Estonia kontserdisaalis 
Rémy Martini ja Eesti Kontserdi uusaastakont-
sert. Esinevad Mirjam Mesak (sopran), Caroli-
na Eyck (teremin) ja ERSO, dirigent Kaspar 
Mänd. Piletid Piletilevist. 

• 6. jaanuaril kl 17 toimub Vabaduse väljakul Tau-
ri Vahesaare tule- ja valgusetendus «Tuhast 
tõusmine» põleval slacklindil. Tasuta.

• 6. jaanuaril kl 18 toimub Mustpeade maja Val-
ges saalis kontsert «Schubert & Jazz». Musit-
seerivad Vjatšeslav Novikov (klaver) ja Toivo 
Unt (kontrabass). Piletid Piletilevist.

Yosef Katz
josef.kats@tallinnlv.ee

Tallinna esimesi jõululaatu 
korraldasid mitmesugu-
sed ühendused abivajaja-
te toetamiseks ning need 
leidsid aset siseruumides.

Tallinna Raekoja platsi jõu-
luturg on praegusel kujul üsna 
noor traditsioon – tänavu pan-
di see püsti 23. korda. Kuid see 
ei tähenda, et sellel toredal ette-
võtmisel poleks eelkäijaid olnud.

Euroopa jõuluturgude sün-
nikohaks peetakse Saksamaa 
linna Nürnbergi, kus seda on 
peetud ilmselt 16. sajandi kesk-
paigast, kuigi vanimad kirja-
likud tõendid pärinevad juba 
1628. aastast. Ei saa välistada, 
et ka hansaliidu aegse Tallin-
na käsitöölised pakkusid jõu-
lude eel laias valikus oma too-
dangut, kuid dokumentaalsed 
tõendid selle kohta puuduvad. 
Kindlasti tulid tähtsa talvepüha 
eel linna kaubitsema ka talupo-
jad ümberkaudsetest küladest, 
kuid Tallinna põhilaata korral-
dati vähemalt 18. ja 19. sajan-
dil ikkagi jaanipäeval.

Esimesed jõulutooted, mis 
umbes 140 aastat tagasi too-
nastele Tallinna turgudele il-
musid, olid ehk jõulukuused, 
mille järgi läksid linlased tava-
liselt Heinaturule ehk praegu-
sele Vabaduse väljakule.

Umbes samal ajal, seega eel-
mise sajandi vahetusel, hakkas 
sõna «jõuluturg» järk-järgult 
kohalike elanike igapäevael-
lu tekkima. Tõsi, see ei tähen-
danud päris sama mis praegu.

Need laadad olid peamiselt 
heategevuslikud, mis tähen-
dab, et inimesed ei käinud seal 
mitte niivõrd kingitusi ostmas, 
kui abivajajaid aitamas. Toona-
ne laat erines tänapäevasest ka 
selle poolest, et seda ei peetud 
väljakul või tänaval kuuse all, 
vaid kusagil ruumis sees. 

«Laupäeval, 11. detsemb-
ril kell neli ja pool päeval toi-
mub börsisaalis turg (jõulu-
müük) naiste varjupaiga ja 
vaeste heaks,» teatas ajaleht 
Revalsche Zeitung 1893. aas-
tal.  «Sissepääs on vabatahtlik.»

Kümme aastat hiljem teatas 
väljaanne Uus Aeg, et 21. det-
sembril saab börsi ruumides – 
ajaloolises Suurgildis – osta ka-
lendreid, lilli, teed, maiustusi, 
maitsta jäätist ja osaleda loosis.

Kuulsa kunstnikutee algus
Mõnda aega jätkusid jõulu-

aegsed heategevuslaadad en-
distes gildides ka pärast esi-
mese maailmasõja lõppu. Eks 
harjumus oli suur.

Näiteks 12. detsembril 1920 
rentis Mustpeade vennaskonna 
suure saali jõululaadaks Olga-
heimi Pedagoogika Selts, lu-
bades kavas lõbusaid võistlu-
si ja tantse. 

Kunstihoone ehitamisega 
Vabaduse väljaku põhjakülje-
le kolisid sellesse majja ka üri-
tused. Ruumid olid nii avara-
mad kui ka kaasaegsemad, noo-
re Eesti riigi vaimule vastavad.

«Praegune jõuluturg on eri-
ti rikkalik ja pakub häid kingi-
tusi,» kirjutas Uus Eesti 1936. 
aastal. «Tema uute toodete hul-
gas on palju praktilisi kaupu, 
Haapsalu salle, Saaremaa kä-
sitööliste töid ja keraamikat.»

Kolm aastat hiljem oli jõu-
lude eel Kunstide Majas 
võimalik soetada 
rahvusmustrite-
ga kootud la-
bakindaid ja 
suusamüt-
se, Root-
si ja Ve-
ne kudu-
meid, aga 
ka «nuk-
ke kõiki-
de maailma 
rahvaste kos-
tüümis indiaan-
lastest eestlasteni».

Natsiokupatsiooni 
ajal korraldati Tallinnas hea-
tegevuslikke jõuluturge edasi, 
seda tegi Rahva Vastastikuse 
Abistamise Selts praeguse Ka-
nutiaia noortemaja ruumides. 
Sõjaaegsetes oludes oli raske 
rääkida valiku  mitmekesisu-
sest: ajakirjandus isegi ei var-
janud, et käsitöö peamine ee-
lis oli, et seda valmistati mit-
te millestki.

Laat Keskturul
Sõjajärgsete väljaannete 

järgi otsustades oli Tallinna 
aastalõpu põhisündmus nel-
jakümnendate teisest poolest 
kuni viiekümnendate lõpuni 
Keskturu uusaastalaat. «Lisaks 
olemasolevatele avas Tallinna 
tööstuskaubandus messil kaks 
boksi, millest ühes müüb kuus-
eehteid ja küünlaid, teises maja-
pidamistarbeid ja põllutööriis-
tu,» seisis Harju Elu artiklis.

Ilmselt tehti ENSV ajal ka 
päris esimene katse korralda-
da midagi tänapäevaste laata-
de taolist: nii annab põhjust ar-
vata 1958. aasta detsembri ar-
tikkel ajalehes Õhtuleht. «Ühe 
ööga kasvas Võidu väljakule 
terve mets – üle 400 kuuse,» 

kirjutati seal. «Puude 
vahelt leiavad lap-

sed maiustus-
tega pavil-

jone, kuu-
seehteid 
ja raa-
matuid. 
See-
kord on 
peami-

se kuuse 
juurde oo-

data ka nää-
rivanasid.»
Raske öelda, 

miks pühadeaegsete 
laatade mõte kuidagi rahva-
le peale ei läinud: kuueküm-
nendate teiseks pooleks kadu-
sid lehtedest teated Keskturu 
uusaastalaadast ja ka  kesklin-
na laadast. Ettevõtmist püüti 
taaselustada vanalinna talve-
päevade vormis. Tõsi, 1986. 
aasta lõpu pakane tabas nii, 
et telgid meenetega otsusta-
ti püsti panna mitte tänavale, 
vaid praeguse Kaarli puiestee 
alla maa-alusesse käiku. 

No ja kaheksakümnenda-
te lõpu totaalse defitsiidi tin-
gimustes ei jäänud Tallinnas 
talvelaatade pidamiseks kui-
dagi aega...

Esimene nüüdisaegne jõulu-
turg avati Raekoja platsil 2000. 
aasta detsembris ja sellest ajast 
peale on see seal inimesi rõõ-
mustanud.

JÕULULAATU on peetud 
nii gildimajades kui ka 
Kaarli puiestee all tunnelis

Lisaks küünaldele 
ja kuuseehetele 

müüdi laadal ka põl-
lutööriistu.

Linn seadis ühe esimese tänapäeva moodi pühadeturu üles 1958. 
aastal Võidu ehk tänasele Vabaduse väljakule. Sealt võis leida paviljo-
ne maiustuste, kuusehete ja raamatutega.

Pühade ajal saab sõita 
meeleoluka jõulutrolliga



ni avarii, et siis saame inimes-
tele öelda, et nüüd pole mida-
gi teha, peame tänava torude 
parandamiseks üles kaevama. 
Lisaks saime koos uue tram-
miliini rajamisega välja vahe-
tada  vanad rööpad, seda po-
le tehtud 50 aastat.

Jah, lõppeva aasta teetööd 
põhjustasid elanikele palju eba-
mugavust, samas mitte päris ek-
sistentsiaalseid muresid. Suuri 
tee-ehitusi ja nendega kaasne-
vaid ebamugavusi tuleb ka edas-
pidi. Samas peab tunnistama, et 
töid oleks saanud ka paremini 
korraldada ja inimesi neist pa-
remini teavitada. Eks saame 
teha siit järeldusi, kuidas asju 
edaspidi paremini  korraldada. 

Millised siis on need järgmise 
aasta suuremad tee-ehitused?

Järgmisel aastal pole teetöö-
de hulk muidugi nii suur, kui 
oli lõppeval aastal. Samas mõ-
ned suuremad objektid siiski 
on, näiteks Peterburi maantee 
remondi algus. Põhieesmärk on  
tänavu alustatud remondid ja 
ehitused lõpuni viia.  

Kas üks suurem ehitus võiks ol-
la ka linnahalli ja selle ümbru-
se kordategemine? Tutvustasite 
hiljuti üht eskiisi, muinsuskaitse 
aga ütles, et linnahalli lammu-
tamine ei tule kõne allagi. Mis 

siis teha?
Eesmärk ei ole elura-
jooni rajamine, vaid uus 

ja mõnus linnaruum, 
kus ka rohealad, 
veesilmad, kana-
lid, väljak ja uus 
linnahall. Eesmärk 
on sama – rajada 
kaasaegne kont-
serdisaal ja rahvus-

vaheline konverent-
sikeskus, millel kõi-

gile avatud katus. Aga 
see hoone peaks olema 

uus linnahall, uus maamärk. 
Tegelikult oli meil muinsus-

kaitseametiga mõistev kohtu-
mine, jätkame aruteludega. 
Võib-olla suudame ka lahen-
dusi leida. Meie näidatud vi-
sioon on esialgne, rääkisime 
sellest algusest peale. Saame 
aru, et nüüd tulevad veel aru-
telud, teised ettepanekud ja 
kriitika. Aga meil on valida, 
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Jõulud on andmise ja aitami-
se aeg. Kohtusime linnapeaga, 
et küsida, kuidas suudab linn 
aidata järgmisel aastal majan-
duskriisi käes kannatavaid ini-
mesi. Linnapea meeleolu käis 
intervjuu ajal vastavalt rõõm-
satele või tõsisematele teema-
dele üles-alla. «Eks see ole na-
gu päris elus ja linnajuhtimises-
ki,» märkis ta. «Mõni teema lä-
heb rohkem hinge kui teine.»

Kuidas teie pere jõule tähistab? 
Kas tavaline hapukapsas ja sea-
praad on laual?

Jah, meil on täiesti tavali-
ne jõuluõhtu, nii on olnud mi-
nu lapsepõlvest saadik. Tuleb 
jõuluvana, ehk siis mina, tule-
vad kingitused ja laual on veri-
vorstid. Muide, ka korealased 
söövad verivorsti, kuigi see on 
natuke teistmoodi tehtud ja ka 
natuke vürtsikam. 

Lõppev aasta ei olnud kerge?
Jah, ja järgmine aasta saab 

ilmselt olema veelgi raskem. Ta-
valine jutt kõlaks nii, et majan-
dusseis läheb halvemaks, elu-
kvaliteet langeb, muresid ja 
täitmata vajadusi tuleb juur-
de. Jõulude puhul võiks sõnum 
olla, et järgmisel aastal peame 
üksteist veel rohkem toetama 
ja hoidma. Tallinna linna ees-
märk saab järgmisel aastal ole-
ma elanike toetamine ja aita-
mine, seda arvestasime ka eel-
arvet kokku pannes. Aga ini-
mesena ütlen, et ükski eelarve 
ei aita, kui lähedal pole inime-
si, kes sind raskel ajal hoiavad. 
Kõigil inimestel on seda või-
met teiste aitamiseks rohkem, 
kui me ise ka arvame. Ja kui 
me siis seda ressurssi kasuta-
me, läheb elu tõesti paremaks.

Vaesus süveneb ja puuduses pe-
resid tuleb juurde. Kuidas toe-
tab Tallinn inimesi, kes on lan-
genud vaesusse?

Järgmise aasta eelarves on 
rohkem raha sotsiaalabile. Näi-
teks suureneb nn pensionili-
sa-sünnipäevatoetus eakatele 
200 eurole. Õppeaasta algu-
se toetus suureneb 100 euro-
le ja kasvab ka puudega las-
te toetus. Muidugi, meie kõi-
ge suurem abi on tasuta ühis-
transport. Jah, linnaeelarves 
on selle kulu 120 miljonit ja 
me saame jätkuvalt kriitikat, 
et miks me seda ülal peame. 
Et see mõjutab ühistranspordi 
kvaliteeti. No ei mõjuta! Meie 
ühistransport on heal tasemel 
ja järgmisel aastal me uuen-
dame taas veeremit. Ostame 
23 trammi ja 15 elektribussi. 

Lõppevast aastast jäid meel-
de õpetajate palgatõusu nõud-
mised ja streik. Valitsus tea-
tas detsembri alguses leppest, et 
õpetajate palk tõuseb 3% võr-
ra. Ehk siis 7-8 miljonit antakse 
õpetajatele juurde, kuid prob-
leem püsib. Milline on Tallinna 
plaan õpetajaid aidata?

Tegelikult on veider, et riik 
leidis palgatõusudeks vaid 7-8 
miljonit. Tallinnal kulub 300 
miljonit ainuüksi õpetajate pal-
kadeks. Pool sellest tuleb linna 
enda eelarvest vaatamata selle-
le, et õpetajate palga eest vas-
tutab riik. Aga viimasel ajal on 
riigi esindajatel kombeks näi-
data näpuga Tallinnale. Riik 
ei saa hakkama ja siis Tallinn 
peab selle eest vastutama. Ta-
haks küsida, et mis mõttes! Riik 
ei pea mõtlema vaid järgmisele 
aastale, vaid pikemalt, kuidas 
tõsta õpetajate palka ka edas-
pidi nii, et see õpetajaid mo-
tiveeriks. Meil on praegu ha-
riduses õpetajaid puudu ning 
pole näha, et neid tuleks ka. 
Kuna meil ei ole õpetajaid, siis 
peaks tegelikult tunnistama, 
et hariduses on kriis. Ja kriis 
hariduses mõjutab tegelikult 
iga eluvaldkonda. Kust tule-
vad siis spetsialistid? Seetõt-
tu peaks õpetajate palk ja se-
dakaudu ka nende arv olema 
riigile esmatähtis.

Linn omalt poolt kindlustab 
lasteaia ja huvikooli õpetajate-
le palgatõusu vastavalt sellele, 
kuidas riik tõstab kooliõpeta-
jate palka. Me tõstame järgmi-
sest aastast enda eelarvest ka 
klassijuhatajate tasu.

Millega lõppev aasta teile veel 
meelde jääb? Oli ju Euroopa 
rohelise pealinna aasta, samas 
käis ka usin teede ehitamine.

Ilmselt on tee-ehitus tõesti 
see märksõna. Samas üks ei 
välista teist. Meie linn on uni-
kaalne, see kasvab, areneb ja 
on mitmekülgne. Eks see ole 
ka loomulik, linlased on eri-
nevad ja meil on erinevad hu-
vid. Tallinna kohustus on vas-
tata neile erinevatele ootustele.

Eks meie rohelistele ettevõt-
miste kohta ole tehtud ka krii-
tikat, ja osaliselt ongi see õi-
gustatud. Samas oleme alusta-
nud näiteks koostööd energia-
ettevõttega Utilitas. Juba 2027. 
aastaks saab Tallinn oma me-
reveest ja reoveest uued taas-
tuvenergia allikaid. Tallinna 
enda energia on nii majanduse 
kui ka julgeoleku küsimus. 
Ja lisaks toovad kasvõi 
need tänavaremon-
didki meile rohkem 
haljastust ja rohkem 
ruumi jalakäijatele. 

Kas neid tee-ehitu-
si oleks saanud kui-
dagi paremini kor-
raldada?

No eks tegelikult 
mõistsime algusest pea-
le, et teede ehituse mõttes 
tuleb raske aasta. Teadsime, 
et meid ootavad ees massiiv-
sed tööd, sest tahtsime need 
teetööd lõpetada umbes kahe 
aastaga. Muidu oleksime teinud 
neid neli kuni viis aastat, mis 
ei tundunud mõistlik. 

Lisaks saime välja vaheta-
da suure hulga torusid. Alter-
natiiv oleks olnud oodata iga 
tänava puhul, kuni tekib mõ-

ka kohalikke makse kehtestada, 
kuid praegu pole selleks õige 
aeg. Riias on turismimaks ole-
mas, Vilniuses juba ammu ole-
mas. Nemad suutsid selle õigel 
ajal ära teha ja keegi seal selle 
üle enam ei aruta. 

Te juhite ka Eesti linnade ja 
valdade liitu. Mis teil selles 
ametis muret teeb?

Eestis puudub korralik, süs-
teemne regionaalpoliitika. Me 
tegelikult ainult räägime oma-
valitsuste suurest rollist, kuid 
seadusandlus ja vähene raha ei 
näita, et omavalitsused on auto-
noomsed. Omavalitsustel pole 
raha, et oma õigusi ja ideid el-
lu viia, puuduvad ka seadused, 
et riigiga läbi rääkida. Praegu 
riik surub läbi vaid enda soo-
ve. Me kogu aeg räägime, et 
Eesti peaks olema Põhjamaa, 
ometi pole meie omavalitsu-
tel sama positsiooni mis Põh-
ja-Euroopas. 

Kas lõppev aasta on teid muut-
nud kuidagi teistsuguseks?

Jah, panin tähele et olen veel 
ühe aasta võrra vanem.  (Nae-
rab.) Eks iga aasta toob muutu-
si, tahaks, et neid positiivseid 
oleks rohkem. Püüame alati te-
geleda ka plaanide ja projek-
tidega, mida tegelikult viivad 
ellu järgmised ja ülejärgmised 
linnavalitsused. Me ei tegele 
vaid asjadega, mille avamisel 
saaksime juba paari aasta pä-
rast linti lõigata.

2025. aastal on Tallinn Euroopa 
spordipealinn. Mis on selleks ju-
ba tehtud ja mis plaanis? 

Korraldada väga palju spor-
diüritusi ja tuua Tallinna pal-
ju sportlasi. Jah, see tiitel on 
mulle südamelähedane. Tal-
linna eripära ongi mitmekülg-
sus, me olime Euroopa kultuu-
ripealinn, nüüd roheline pea-
linn ja UNESCO muusikapea-
linn. Sellised tiitlid aitavaid 
eri eluvaldkondi esile tuua ja 
neid rohkem arendada. Niisiis 
nüüd hakkavad olema tavali-
sest veelgi rohkem tähelepa-
nu all liikumine ja tervislikud 
eluviisid. Aga ka taristu aren-
damine jalgpalli mängimiseks 
või ujumiseks. Kavas on raja-
da näiteks uus ujula. 

Mille üle te Tallinnas kõige roh-
kem uhkust tunnete?

Tallinn on unikaalne linn ja 
siin elavad erilised inimesed. 
Meie elanikud on ikkagi kõige 
suurem väärtus. Selles maail-
mas on kõik omavahel seotud. 
Ei ole võimalik, et kui kellel-
gi läheb halvasti, siis ühiskond 
õitseb ja areneb. Kui tahad, et 
sul läheks hästi, siis tuleb pa-
nustada, et ka teistel läheks 
hästi. Siis on võimalik, et see 
maailm ka muutub paremaks. 

Lisaks võin rõõmu tunda, 
et viimaste aastate jooksul on 
linn tõepoolest kasvanud ja are-
nenud. Näiteks võib tuua kor-
ras või uusi koole ja lasteae-
du. Palju aastaid vaid jutuks 
jäänud reaalkooli juurdeehi-
tus on nüüd lähemal kui ku-
nagi varem, ehitame uut Kul-
lo keskust. Tallinn on mitme-
külgne linn ja iga arendus või 
projekt on kellelegi südamelä-
hedane. Minu süda läheb soo-
jaks, kui eri valdkondade ini-
mesed saavad öelda, et jah, Tal-
linn on parim linn. 

Teid peetakse väga rahulikuks, 
te ei tee oma otsuseid kiirusta-
des. Kas suudate oma tunded ja 
mõistuse lahus hoida, ja kuidas 
seda teete?

Kas tõesti? Mulle tundub, et 
olen üsna emotsionaalne inime-
ne, seda lihtsalt pole näha. Elu 
on värvikas ja sellel on mõte, 
kui suudame kogeda emotsioo-
ne. Linnajuhtimises tuleb mul 
emotsionaalseid purskeid ette 
iga päev. Positiivseid mõtteid 
ja tundeid toob mulle lähedas-
te ring:  sõbrad, pere ja laps. 
Eks iga inimese puhul on see 
energiaallikas.

Mida soovite kaunil jõuluajal 
linnarahvale?

Võimalusel ärge jälgige nädal 
aega uudiseid ega kuulake po-
liitikute juttu. Midagi head nad 
nagunii ei räägi, ja kui räägi-
vad, siis ärge uskuge. (Muigab.) 

Aasta lõpuks oleme väsinud 
ja meie energiaallikas peaks 
olema meie pere ja lähedased 
sõbrad. Samuti loodus. Pühen-
dagem siis lähedastele ja õues 
liikumisele rohkem aega. Nii 
on jõudu, et nädala pärast jäl-
le tööd teha.

«Aasta lõpuks ole-
me väsinud ja siis 
peaks meie ener-
giaallikas saama 
pere ja lähedased 
sõbrad. Samuti 
loodus,» lausub 
linnapea Mihhail 
Kõlvart. «Pühen-
dagem siis lähe-
dastele ja õues lii-
kumisele rohkem 
aega. Nii on jõudu, 
et nädala pärast 
jälle tööd teha.»
Jelena Rudi

«Austasime koostööd Utilitasega et linn suudaks juba 
2027. aastal mereveest ja reoveest ise energiat toota. See 
on ka julgeoleku küsimus,» ütleb linnapea Mihhail Kõlvart. 
«Kuna majandusolukord muutub järjest raskemaks, tõsta-
me järgmisel aastal pensionilisa, õppeaasta alguse toetust 
ja klassijuhataja tasu. Siiski ei aita ükski eelarve, kui lähedal 
pole inimesi, kes sind raskel ajal hoiavad.»

kas üritame olukorda lahen-
dada, pakkuda tulevikuks la-
hendusi, või tunnistada, et me 
ei saa midagi teha. Kui linna-
hall jääb seisma praegusel ku-
jul, siis väga palju ruumi aren-
guks seal pole. Nõukogudeaeg-
ne ehituskvaliteet jätab soovi-
da ja praeguse linnahalli pers-
pektiiv pole roosiline. Kui me 
praegu ei alusta millegagi, siis 
kümne aasta pärast polegi seal 
midagi teha. Linnahall on sel-
leks ajaks lagunenud. 

Samas saaks mere äärde raja-
da ka rahvusooperi ja uue tivo-
li. Seal ju ruumi on…

No Estonia teatril samasu-
guseid ootusi pole. Nemad soo-
vivad juurdeehitust, mis ei lä-
he aga kokku linna nägemuse-
ga. Arutelu, et rahvusooper tu-
leks kuhugi linnahalli kõrvale, 
praegu pole. 

Tivoli puhul oleme me alles 
asjaajamise alguses. Soovime 
analüüsida, kas koht, mille va-
lisime, on sobiv. Kas seda mõ-
tet saab üldse ellu viia ja kui-
das see tulemus välja näeks. 

Aga selge on ka see, et kui 
tegelema majanduskasvuga al-
les siis, kui kriis on läbi, ei tu-
legi me lähiaastatel sellest krii-
sist välja. Praegu kriisi ajal tuleb 
aidata majandust tõusule, kriisi 
ajal peab omavalitsus rohkem 
investeerima. Sellepärast me 
investeerimegi 20% rohkem 
kui eelmisel aastal. Nelja aas-
taga võiks tivoli olla ka paik, 
mis toob investeeringuid, eel-
kõige välismaalt. Meie asi on 
plaan välja töötada, seada tin-
gimusi, valmistada ette planee-
ringuid ja siis pärast korralda-
da konkurss. Ma olen kindel, 
et leiduks küllalt huvilisi, kes 
seda ehitada tahaks.

Ütlesite, et linn investeerib 
praegu 20% rohkem kui seni. 
Kust nendeks investeeringuteks 
raha tuleb?

Me olime valmis selleks, et 
varem või hiljem kriis tuleb. 
Seepärast olid meil kogutud 
reservid, sellepärast oli meil 
madal laenukoormus. Praegu 
saame võtta laenu ja meil on 
see koormus jätkuvalt madal. 
Ka järgmiseks aastaks on meil 
vähemalt 50 miljoni eurone re-

serv ette nähtud, sest keegi ei 
tea, mis võib juhtuda. 

Raha läheb muu hulgas ka Kop-
li päästekomandole. Kas linn 
soovib siis riigi teenused üle 
võtta?

Riik suhtub kommandosse 
jah nii, et see on nagu teenus, 
mida võib pakkuda, aga võib 
ka mitte pakkuda. Minu ar-
vates on see vale lähenemine. 
Päästjad pole teenus, vaid ko-
hustus, mida tuleb täita. Põhja-
Tallinn ja Kopli on suure kas-
vupotentsiaaliga paigad. Sin-
na tuleb üha rohkem arendu-
si ja elanikke. Samas on seal 
ka ohtlikku tööstust ning Kopli 
on poolsaar, kuhu näiteks tipp-
tunni ajal mujalt kiiresti kohale 
jõuda on päästjatel keeruline. 
Seega ei ole mõeldav, et seal 
pole oma päästjaid. Meie esialg-
ne pakkumine oli, et anname 
linna eelarvest raha, palun säi-
litage vaid komando. Riik vas-
tas, et ei, et nad panevad ko-
mando ikkagi kinni. Meie tei-
ne ettepanek on, et võtame ko-
mando üle. Hakkame siis Põh-
ja-Tallinnas üles ehitama oma 
päästekomandot. Loomulikult 
võtame tööle Kopli komando 
praegusi töötajaid ja kaasame 
ka vabatahtlikke. Loodan, et 
riik siis vähemalt rendib meile 
komando maja välja või müüb 
selle meile ning päästeametist 
saame varustust ja autod. 

Mis võiks linnale veel tulu 
tuua? Kas näiteks turismimak-
sust oleks abi?

2018. aastal algatasin ma 
arutelu turismimaksu üle, kui-
gi olukord oli hoopis teine, ma-
jandus ja turistide arv kasvas. 
Siis ütles riik, et milleks sel-
line algatus, te rikute majan-
duskeskkonda. Et me tekita-
me sellega turismist sõltuva-
tele firmadele ebamugavusi. 
Nüüd on majanduslangus, tu-
ristide arv ei kasva ja riik üt-
leb, et nüüd te saate kehtes-
tada eri makse. Umbes nii, et 
meie koorime inimesi ja kui mi-
dagi üle jääb, siis on ka linna 
kord. Aga see pole ju loogili-
ne, et praeguses majandussei-
sus kehtestaksid omavalitsused 
lisaks oma makse. Jah, omava-
litsustel peaks olema võimalus 

Siinne  
ühistransport on 

tasemel, ostame 23 
uut trammi ja 15 

elektribussi. Tallinna
uudised
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Kutse Maa-ameti hankes osalemiseks
Palume kohalikel omavalitsustel võimalusel 
avaldada kohalikus väljaandes teade Maa-
ameti hanke kohta järgmises sõnastuses:
„Maa-amet on suviste niitmiste ja talviste 
lumekoristustööde tegija leidmiseks aval-
danud hanke riigihangete registris. Täpsem 
info hangitava teenuse kohta on leitav riigi-
hangete registrist. Pakkumuste esitamise 
tähtpäev on 11.01.2024.
Üldhooldustööde teostamine riigimaadel 
(Maa-amet) (hanke viitenumber 272374) Rii-
gihangete register 4.10.13 (riigihanked.riik.ee).
Kutsume Teid Maa-ameti hankes osalema.
Lisainfot on võimalik saada hoolduse büroo 
nõunikult Kerli Lõhmus, e-post: kerli.loh-
mus@maamet.ee, tel: 5699 7183.“
Juhul, kui teate avaldamine on tasuline, pa-
lume sellest eelnevalt teavitada. Kui Teile 
on teada kohalikke ettevõtteid, kes oleks 
huvitatud Maa-ameti hangetes osalemi-
sest, siis palume neile infot jagada.

Tallinn algatab Paldiski mnt 223 ja Siku-
pilli kinnistute detailplaneeringud
Tallinna Linnavalitsus otsustas tänasel is-
tungil algatada Paldiski mnt 223 ning Siku-

pilli tn 19a, 19b, 21 ja 21a kinnistute ning lä-
hiala detailplaneeringud, mis loovad eeldu-
sed uue kvaliteetse elamispinna loomiseks 
kohalikes keskustes.
Tallinna abilinnapea Madle Lippuse sõnul 
on mõlemad planeeringud hea näide Tallin-
na linna arendamisest lähtuvalt strateegilis-
test eesmärkidest. „Uute arendusmahtude 
planeerimisel kaalub linnaplaneerimise 
amet, kas ja kuidas on asukoht ühistrans-
pordiga ühendatud, kas lähipiirkonnas on 
piisavalt igapäevaeluks vajalikke teenuseid, 
mis vähendaksid inimeste sundliikumisi. 
Mõlemad algatatud planeeringud on hea 
näide arengutest, kus need eeludsed on 
täidetud ja linna tihendamisest kohalikes 
keskustes,” kirjeldas Lippus.
Paldiski mnt 223, 223a ja 223b detailpla-
neeringu koostamise eesmärk on elamu-
maa sihtotstarbega kruntide liitmine ning 
alale ehitusõiguse määramine kuni viie kor-
terelamu ehitamiseks, mille kõrgused jää-
vad vahemikku kolm kuni seitse korrust. Al-
gatatud planeering seob kokku Järveotsa 
piirkonna elamualad, kaubanduspinnad, ha-
ridusasutused ning haljasalad ning loob 
eeldused piirkonnas mugavaks jala liikumi-

seks. Enne ehitusprojekti koostamist kor-
raldatakse hoonele parima lahenduse leid-
miseks ka arhitektuurivõistlus.
Sikupilli tn 19a, 19b, 21 ja 21a kinnistute de-
tailplaneeringu koostamise eesmärk on 
moodustada praegu tootmismaa sihtots-
tarbega alast kolm elamu- ja ärimaa siht-
otstarbega krunti, millele määrata ehitusõi-
gus kahe kuni viie maapealse ja ühe maa-
aluse korrusega äripindadega korterelamu-
te ehitamiseks.
Sikupilli kinnistute planeeringu algatamine 
annab võimaluse tulevikus ühendada Maja-
ka piirkond ja Pae park ning on esimene 
avang ka Sikupilli piirkonnale loodud struk-
tuurplaani elluviimisest. Planeeringule on 
seatud ka tingimused arvestada korteri 
kohta vähemalt 85 m² maapealset elamu-
maa sihtotstarbega suletud brutopinda, et 
oleks võimalik kavandada erineva suuruse-
ga eri elanikkonnagruppide vajadusele vas-
tavaid kortereid, tagades hoonetes leibkon-
dade suuruste mitmekesisus. Tegemist on 
linna poolse tingimusega segregatsiooni 
vältimiseks, kus ca 50% korteritest on vä-
hemalt kolme- ja enamatoalised ning ca 
50% korteritest kuni kahetoalised.

LINNAPEA  
MIHHAIL KÕLVART: 
Tunnen uhkust 
Tallinna elanike  
üle, nemad ongi  
meie kõige  
suurem väärtus

Keskraamatukogu  
lahtiolekuajad pühade ajal

• 23. detsembril on keskraamatukogu osakonnad ning 
haruraamatukogud avatud kl 10-14.

• 24.-26. detsembrini on kõik osakonnad ja haruraamatu-
kogud suletud, raamatukogubuss ei sõida.

• 27.-29. detsembrini on raamatukogud avatud,   30. det-
sembril  haruraamatukogud korrastuspäevaks suletud.

• 31. detsembril ja 1. jaanuaril on kõik osakonnad ja haru-
raamatukogud suletud.

• E-raamatukogud ELLU ja OverDrive on pühade ajal ava-
tud.

Vaata täispikka 
intervjuud pea-
linn.ee ja linna-
pea ning Tõnu 
Kaljuste, Dago 
Antov ja Raido 
Roopiga aasta-
lõpu eriinterv-
juud TV3 saa-
tes Minu Tallinn 
24. detsembril 
kell 18.30.
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Elektritõuksid said korralikud parkimiskohad, need ei vedele enam suvaliselt 
tänavatel. Kodutud ei pea päeval tänaval külmetama või end kaubanduskes-
kustes  soojendamas käima, vaid saavad veeta aega päevakeskustes. Üritus-
tel aga söövad inimesed korduvkasutatavatest nõudest.

VLADIMIR SVET: Ka öösel  
pääseb bussiga koju ning 
sadamasse viib peagi tramm 

BETINA BEŠKINA: Jagasime 
koolitarvetega ranitsaid  
enam kui 1000 lapsele

JOOSEP VIMM: Tallinnas saab testida 
edumeelseid rohetehnoloogiaid

MADLE LIPPUS: Vähendasime 
ehitusloa saamise aega  
enam kui poole võrra

ANDREI KANTE: Aitame alustavatel 
õpetajatel oma ametisse sisse elada

Linn sai 300 suurt varju pak-
kuvat puud ning al-
gas Tondi raud-
teeülesõidu 
ohutumaks 
ehitamine.

Abilinnapea 
Vladimir Sveti 
sõnul oli möö-
duv aasta tema 
valdkonnas väga 
tegus. «Alustasime 
mitme suure ehitusega 
ja ka aühistranspordi liinivõrgu 
uuendamisega,» lausus ta. 
«Kindlasti võtame kaasa ka mõ-
ned õppetunnid – muutused ei 
ole kunagi kerged, kuid vanaviisi 
jätkates ei kujune  Tallinn täna-
päevaseks linnaks, kus kõigil on 
hea ja mugav elada.»

Sveti sõnul kandis Tallinn uh-
kusega Euroopa Rohelise pea-
linna tiitlit. «Roheline pealinn ei 
ole projekt, vaid mõtteviis, mis 
jääb meiega pikaks ajaks. Ko-
handame linna  keerulise ilmas-
tikuga toime tulemiseks. Selleks 
istutame varjulisi puid, paneme 
nende alla pinke ning avame  su-
vekuumuse ajaks joogiveekraa-
nid.»

Svet tõi esile ka ülemineku 
elektri jõul liikuvale ühis-

transpordile ning äsja 
vastu võetud liiku-

vuskava, mis ütleb 
näiteks, kuidas 
keskkonda sääst-
valt ja inimsõbra-
likult tänavaid ehi-

tada. 
 

• Suured ehitused: Va-
nasadama trammiliin, 

Pronksi ja Jõe tänav, Tondi 
raudteeülesõit.

• Rohelus terves linnas – istu-
tasime 300 suuremat varju 
pakkuvat puud, lisaks arvu-
kalt väiksemaid puid.

• Parandasime liiklusohutust, 
olgu selleks tõukerataste uus 
korraldatud parkimine kesk-
linnas või piirkiiruste alanda-
mine.

• Liinivõrk uueneb – ühendasi-
me mitmed bussiliinid, käivi-
tasime 5. trammiliini ja öö-
bussid.

• Tegime linnaruumi mõnusa-
maks – valmis ägedate la-
hendustega Vana-Kalamaja 
tänav.

Puudega laste vanematel 
on võimalik puhata, 
jättes oma lapse 
päevakeskuse 
hoole alla. Kai-
nestusmajades 
aga aitavad 
sõltlaste elu 
muuta koge-
musnõustajad.

• Tänavusel ranitsapeol 
sai koolitarvetega koolikoti 
1017 last, seda on rohkem kui 
kunagi varem. Abivajajate ni-
mekirja panid kokku linnaosa-
de sotsiaalhoolekande osa-
konnad, koolitarbed aga Eesti 
Punase Risti vabatahtlikud. 
Laste aitamiseks kulus enam 
kui 50 000 eurot.

• Edukalt on käivitunud kodu-
tute päevakeskuse töö. Ko-
duta inimestel on seal võima-
lik veeta mitmekülgselt aega, 
nt arvutit kasutades, toitu val-
mistades, lugedes ja televii-
sorit vaadates. Täiendavalt on 
võimalik saada riide- ja toidu-
abi, vajadusel hügieenitar-
beid. Tööpäeviti on päeva-
keskuses sotsiaaltöötaja, kes 
abistab külastajaid asjaajami-
sel, nt dokumentide ja toetus-
te taotlemine, elu- ja töökoha 
leidmisega seonduvate prob-
leemide lahendamisel.

• Tallinna kainestusmajas kat-
setati mais-juunis kogemus-
nõustajate tööd, kes nö püsi-
kundedele nende elu muut-
misel toeks on. «See näitas, 
et tegemist on tõesti olulise 
teenusega,» ütles Beškina. 
«Niisiis alustas oktoobris kai-
nestusmajas püsivalt tööd 

kaks kogemusnõusta-
jat.» Selleks teevad 

koostööd linn 
ning SA Avatud 

Lootuse 
Fond.

• Mustamäel 
avati ööpäev 
läbi töötav 

hoiukodu raske 
või sügava puu-

dega lastele. «Vane-
mate väsimus ja magama-

tus, lapse vägivallahood ja lõ-
puks täielik kurnatus võivad 
viia selleni, et vanemad loo-
buvad oma lapsest,» märkis 
Beškina. «Enamasti seetõttu, 
et vanem  pole saanud õige-
aegselt ja piisavalt tuge. 
Hoiukodu seda pakub ning 
Tallinn on siinkohal eeskujuks 
ka teistele kohalikele omava-
litsustele.»

• Linna sotsiaal- ja tervishoiu-
ameti meeskond koos linna-
osade sotsiaaltöötajatega on 
edukalt korraldanud riigi ellu 
kutsutud hooldusreformi läbi-
viimist Tallinnas. Lühikese aja-
ga töötati välja hindamisme-
toodika. 2023. aasta no-
vembri keskpaigaks oli juba 
hinnatud üle 2800 inimese 
abivajadus, mis aitab neil saa-
da linna toel hooldekodu ko-
ha.

• Lõppeva aasta juuniks sai 
korrastatud täisealiste eest-
koste Tallinnas. Nüüd saab 
linna eestkostetavate huvisid 
ja õigusi paremini kaitsta. Sel-
leks töötas linn välja ühtsed 
põhimõtted ning koondas 
kokku linnaosavalitsuste ja 
ametite killustatud tegevuse. 

Rahvusvaheliste kon-
verentside toetus 
suunab turiste 
Tallinna külasta-
ma ka väljas-
pool hooaega.

• Esimesena 
Eestis ja eesku-
juliku näitena Eu-
roopas kehtestasime 
avalikel üritustel kohustu-
se kasutada korduskasutus-
nõusid, et hoida linna puhtana 
ja toetada roheettevõtlust. 

• Käivitasime toetuse rahvusva-
helistele konverentsidele, et in-
nustada tuhandeid välisturiste 
Tallinna külastama turismi ma-
dalhooajal. 

• Koostöös EAS-iga korraldasi-
me kestlikke sihtkohti ühenda-

va organisatsiooni 
Green Destinations 

kliimakonverentsi 
290 delegaadile 
43 riigist.

• Innustunult edu-
kast koostööst 

erasektoriga, al-
gatasime projekti 

«Test in Tallinn», mis 
lubab testida linnas eri-

nevaid (rohe)tehnoloogiad. 
• Oktoobris valmis Tallinn Cardi 

ingliskeelne mobiilirakendus, 
mille abil saab kultuurihuviline 
linnakülastaja hõlpsalt leida 
üles teda huvitavad kohad ning 
kasutada ühistransporti. Ra-
kendus on hoogsalt kasutajaid 
kogunud.  

Lõppes Skoone bas-
tioni ja Pirita 
kloostrivaremete 
korrastamine, 
korda sai ka 
järjekordne 
jupp Toompea 
tugimüüri.  

• Olulisemad 
2023. aastal heaks 
kiidetud planeeringud 
on Rävala kvartal, Telliskivi 
Depoo ala, Narva mnt 172. 
«Linna 2035. aasta tuleviku-
programmist lähtuvalt taha-
me hoida ehituse menetlused 
läbipaistva ja kiirena,» märkis 
Lippus. «Linnaplaneerimise 
ameti uue juhi eestvedamisel 
on menetlemistel sees uus 
käik. Näiteks on väljastatud 
ehituslubade keskmine me-

netlusaeg viimase kol-
me aastaga vähe-

nenud enam kui 
poole võrra.»

• Jätkub linna 
oluliste avalike 
alade heakor-
rastamine ja 

uuendamine. 
Lõppes Skoone 

bastioni ja Pirita 
kloostri varemete korras-

tus, korda sai ka järjekordne 
jupp Toompea tugimüüri.  

• «2035. aastani plaane sättiv 
arengustrateegia hoolitseb, 
et Tallinnast saaks 15 minuti 
linn, kus kõik igapäevaeluks 
vajalikud teenused on kodu 
lähedalt kättesaadavad,» 
märkis abilinnapea. «Samuti, 
et linnas oleks piisavalt rohe-
lust ning liikumine ohutu.»  

Värsked ruumid või 
suisa terve uue 
maja said Männi-
mudila lasteaed, 
Magdaleena 
lasteaed, laste-
aed Maasikas 
ning Männiku 
lasteaed.

 
• Lisaks riiklikule te-

gevuskavale  on oma 
meetmed eestikeelsele õppe-
le üleminekuks välja töötanud 
ka Tallinn. Linn korraldab õpe-
tajatele eesti keele C1 taseme 
kursusi. Uute õpetajate vär-
bamiseks käivitab linn projekti 
«Spetsialist õpetajaks». Ve-
nekeelsete haridusasutuste 
õpetajad saavad arendada 
oma erialast keeleoskust ees-
tikeelses koolis või lasteaias. 
Eestikeelsete lasteaedade 
õpetajad saavad omakorda 
toetada ja arendada vene-
keelse lasteaia koolieelikute 
rühma laste eesti keele os-
kust. Samuti toetatakse õpe-
tajate keeleõpet spetsiaalse 
mobiilirakendusega. Õpetajad 
võivad end täiendada ülikooli-
de ja Õpetajate maja abiga. 
Tartu Ülikooli abiga saavad 
õpetajatele lõimitud aine- ja 
keeleõppe metoodikate õpet 
ning kursusi õppimisest ja 
õpetamisest mitmekultuurili-
ses õpikeskkonnas.

• 1. septembrist  eraldati Tallin-
na Nõmme gümnaasiumist 
põhikooliosa ja selle baasil 
asutati uus Hiiu kool, millega 
linna koolide arv kasvas 58-ni. 
Hiiu koolis hakkasid õppima 
1.-9. klassid ning Nõmme 
gümnaasiumis jätkavad 10.-
12. klassid. Hiiu kooli Raudtee 

tänaval asuvat miljöö-
väärtuslikku õp-

pehoonet kor-
rastatakse ja 
laiendatakse. 
Hoone koos 
juurdeehitise-
ga peaks val-

mima 2025. 
aasta lõpus. 

• Värsked ruumid või 
suisa terve uue maja 

said Männimudila lasteaed, 
Magdaleena lasteaed 6 miljo-
ni, lasteaed Maasikas ligi 9 
miljoni ning Männiku lasteaed 
9,49 miljoni euro eest.

• 1. augustist  on haridusasu-
tuste juhtidel võimalus saada 
psühholoogilist nõu, et nende 
vaimne tervis oleks korras. 
«Nõustamine aitab toime tul-
la keerukatest ja pingelistest 
olukordadest tuleneva tööst-
ressiga ning ennetada läbipõ-
lemist,» märkis Kante. Tee-
nust pakuvad MTÜ Eesti 
Vaimse Tervise Ühingu koge-
nud spetsialistid vastavalt 
soovile eesti või vene keeles.

• Alustava õpetaja sisseelami-
sele õpetajaametisse, õpeta-
jaameti väärtustamisele ning 
õpetajate järelkasvule aitab 
kaasa alustava õpetaja 
sisseelamisprogramm. Prog-
rammis osaleb 14 alustavat 
õpetajat Tallinna koolidest. 

• Koolijuhtide järelkasvuprog-
ramm aitab leida tänaste 
õpetajate, õppejuhtide jt hari-
dustöötajate seast potent-
siaalseid tulevasi koolijuhte. 
12 valituks osutunud kandi-
daati osalevad just nende va-
jadusi arvestavas program-
mis, mis kestab oktoobrist ku-
ni maini 2024.

TIIT TERIK: Avasime koolistaadionid 
rahvale sportimiseks

Kõigis linnaosades on 
loodud keskused, 
kuhu elanik saab 
pöörduda abi saa-
miseks ja esmast 
infot, kuidas eda-
si käituda. 
  
SPORT
• Lõppeval aastal 

võõrustas ja toetas 
Tallinna ligi 100 kõrgeta-
semelist rahvusvahelist spordi-
võistlust, muuhulgas 20 Euroopa 
meistrivõistlust ning maailma- ja 
Euroopa karikavõistluse etappi.

• Linn avas suvel avalikuks kasu-
tamiseks 18 koolistaadionit.

• «Läbi suve väldanud tasuta väli-
treeningute sarjas osales sadu 
noori,» ütles Terik. «Noored said 
osa korv-, jalg- ja võrkpalli, tõu-
keratta ja ujumise trennidest.»

MUPO
• Kõigis linnaosades on loodud 

keskused, kuhu elanik saab 
pöörduda abi saamiseks ja es-
mast infot, kuidas edasi käitu-
da. 

• Mupo hooliteb elanike kriisi-
dest valmisoleku eest. Kokku 
korraldas mupo või lõi kaasa 
114 kriisiennetusüritustel, kus 
käis üle 6600 inimese. Mupo 
vastutab linna kriisivaru loomi-
se eest, ennetusmeeskond lõi 
plaani, kuidas seda varu vaja-
dusel kasutusele võtta. Kaar-
distatud on evakuatsiooniko-

had vähemalt 6%-le Tal-
linna elanikest. 
• Mupo korraldas 

korteriühistute 
juhtidele kooli-
tusi hädaolu-
kordades käitu-
mise puhuks. 

Valmis küsimus-
tik ühistutele, kus 

nad saavad hinnata 
oma valmisolekut kriisi-

deks ning infot, kuidas kriisides 
ja elutähtsate teenuste katkes-
tuse korral paremini toime tulla. 
Avatud on nõustamistelefon.

LINNAVARA
• 2023. aastal valmisid Merivälja, 

Kellukese, Vindi, Rõõmupesa ja 
Asunduse lasteaed, Mustamäe 
huvikool ning Käo tugikeskuse 
juurdeehitus. Käimas on ehitus 
neljas lasteaias, samuti jätku-
vad linnateatri, Kadrioru pargi 
oranžerii, loomaaia tiigrioru, bo-
taanikaaia majandushoone ja 
Tallinna kunstikooli ehitused. 
«Tallinna kergejõustikuhalli si-
sustamine on saamas viimast 
lihvi ja ootab avamist,» lisas Te-
rik. 

• Hoogsalt on käimas 30 linna-
hoonetele päikeseelektrijaa-
made rajamine. Need toodavad 
aastas 1,3 miljonit kWh heitme-
vaba elektrit ning aitavad võr-
gutasudelt kokku hoida ligi 70 
000 eurot aastas. 

AASTA SAAVUTUSED: Pikemad bussiliinid ja abi puuetega laste vanematele

Kalamaja ja Kadrioru raamatukogust saab tasuta laenata Tallinna Linnamuuseumi, Tervisemuuseumi ja Tallinna Kirjanduskeskuse pileteid. Kalamaja muuseumi juhataja Kristi Paatsi ootab külla ka tasuta muuseumipühapäevadel.  
 Foto Meeli Küttim, Tallinna Linnamuuseum

KAAREL OJA: Lõime tuleviku 
kultuuritegijatele toetuse ja festivali 

Võimalust soodsalt kultuu-
rist osa saada pakku-
sid tasuta muuseu-
mipühapäevad 
ning Muusikalin-
na noortepilet.

 
• Noorte tulevi-

kutegijate jaoks 
sündis tänavu 
Kultuuriöö festival. 
Samuti lõi Tallinn eraldi 
toetuse noortele loojatele 
oma esimeste kunstisündmus-
te korraldamiseks.

• Võimalust soodsalt kultuurist 
osa saada pakkusid tasuta 
muuseumipühapäevad ning 
Muusikalinna noortepilet. «Sa-
ma oluline on ka aina suurem 
toetus Tallinna raamatukogu-
dele raamatute ostmiseks, et 
riiulitelt uudiskirjandus otsa ei 
saaks,» märkis Oja.

• Samuti on linn hoolit-
senud kultuuriasu-

tuste ligipääseta-
vuse eest. «Ole-
me selleks võt-
nud ette oma 
raamatukogud 

ja muuseumid. 
Lisaks on linna-

teatris  taas kirjel-
dustõlked ning linna-

muuseumis nn erilised es-
maspäevad erivajadustega ini-
metele» ütles Oja. «Järgmisel 
aastal seame sisse eraldi toe-
tustega kultuurisündmuste ligi-
pääsetavuse parandamiseks.»

• Koos Tallinna muusikakorralda-
jatega sai loodud roheraider, 
mis koondab juhtnööre, kuidas 
linna meelelahutust ja kultuuri-
elu keskkonnasõbralikult kor-
raldada.
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Linnateater kutsub 
näidendeid kuulama
Detsembris ja jaanuaris loevad Linna-
teatri näitlejad taas publikule ette uusi 
eesti näidendeid. Sarja «Teater loeb» 
raames esitletakse kaht 2023. a  näi-
dendivõistlusel edu saavutanud tööd. 
20. detsembril kl 15 tuleb Salme kultuu-
rikeskuse kohvikus Leelo lugemisele Er-
ki Aule näidend «Ellujäämise tõenäo-
sus», mis pälvis võistlusel esikoha. 29. 
jaanuaril kl 17 loetakse Hobuveskis ette 
Kristiina Jalasto näidend «Preili Dora 
pooluni». 
 

Jõuluekskursioonid 
peredele vanalinnas
Jalutuskäik «Jõulud keskaegses Tallin-
nas» viib paikadesse, kus jõulueelne sa-
gin pole ajas muutunud. Algus on  linna-
elumuuseumis (Vene 17) 21. detsembril 
kl 17 (eesti k) ja kl 18 (vene k). Piletid 
Fientast või kohapeal. Rühma  suurus 
on kuni 15 inimest ja jalutuskäik kestab 
poolteist tundi. Vajalik eelregistreerimi-
ne, lisainfo  linnaelu@linnamuuseum.ee
 

Retk mööda vana-
linna legendaarseid 
kohvikuid

Kiek in de Köki kindlustustemuuseum 
kutsub 30. detsembril kl 13 Raekoja 
platsist algavale kohvikuhõngulisele 
jalutuskäigule, mille käigus tutvusta-
takse linna vanimate kohvikute asu-
kohti. Saab kuulda, millised olid eri ae-
gadel popimad kohvikud ning kuidas 
jõuluaeg ja aastavahetus mõjutas 
kohvikute tööd ja elanike meeleolu.  
Ühtlasi on võimalik tutvuda näitusega 
«Lõputu kohvijoomine».
 

Jõuluvanad  
loomaaias
26. detsembril kl 12 saabub loomaae-
da taas Eestimaa jõuluvanade ühen-
duse esinduslik koosseis. Traditsiooni-
line jõulutaatide ringkäik algab ühisfo-
to tegemisega keskkonnahariduskes-
kuse juures ja laste loomaaia asukate-
le meelepäraste kingituste 
üleandmisega. Pärast sealsete asuka-
te rõõmustamist suundutakse teistele 
loomadele külla.

VALGUSETENDUS  
TONDIRABA PARGIS
21. detsembril kl 18-23 saab Tondiraba pargis osa 
talvisest võlumaast, üritus on kõigile tasuta. Lasna-
mäe linnaosa vanema Julianna Jurtšenko sõnul on 
kavas  imeilusad installatsioonid ja valguslahendu-
sed, samuti toimub kontsert, kus esinevad mitmed 
tuntud artistid. Kuna üritus toimub õues, tasub riie-
tuda vastavalt ilmale.

Minu  
TALLINN

Tahaksin uuel aastal oma 
raamatu valmis saada
Laulja Siiri Sisask

Selle aasta rõõmsamad hetked on ikka tööalased. 
Sain teha koos Pärnu linna orkestriga oma uusi 
laule, anda kontserdi ja salvestada. Olin seda 
kaua oodanud. Need laulud sündisid mitme 
aasta jooksul ja kuna said nüüd kaante va-
hele, võin järgmiste asjadega edasi minna. 
Hea on ka see, et sain oma maja edasi ehi-
tada, kodu sai natuke soojemaks. Paljud 
järgmise aasta plaanid ongi seotud koduga, 
ehitused on pooleli. Et saaks katlamajaga 
ühele poole. Muidugi tahan oma loominguga 
edasi minna. Saada lõpuks kaante vahele raa-
matu, mida olen viimased kümme aastat kirjuta-
nud.
Aastavahetus üldiselt minu jaoks oluline ei ole. 
Sünnipäevadega on sama moodi. Ma ei mõtle, et 
olen nüüd nii vana ja elu on seetõttu selline ja sel-
line. Lihtsalt olen ja kulgen ja naudin elu nii palju, 
kui jaksan nautida.

• Pealinn küsis tuntud inimestelt, millega jäi neile meelde lõppev aasta  
ning mida ootavad nad uuelt.

KOIT TOOME: Parimad hetked lõppevast 
aastast möödusid poega lugema õpetades

Reis Portugali oli  
tore, kuid veel parem 
oli pikk suvi Pärnus

Kirjanik Kadri Kõusaar

Mida vanemaks 
saad, seda kiire-
ma kapakuga 
läheb aeg. 
Nüüd on mul 
mõlemad po-
jad koolilapsed 
ja eks see on 
nõudnud harju-
mist. Tööalaselt 
oli minu jaoks kõi-
ge märgilisem sünd-
mus 2023. aastal see, 

et ilmus «JKKK»,   raamat Jaan Kap-
linski ja minu 14 aastat väldanud kirja-
vahetusest.
Aasta kõige rõõmsam aeg meeleolu 

mõttes oli ilus ja pikk suvi Pär-
nus. Talve lõpp on muidu 

raske aeg, aga õnneks 
turgutaski seda raa-

matu ilmumine ja ka 
väike reis Portugali. 
Olen alustanud 
paari filmiprojekti, 
mille edasine saa-
tus sõltub nüüd 
rahastamisotsus-

test. Samuti on ole-
mas idee uueks raa-

matuks. Uusaastalu-
baduseks sobiks klassi-

ka: carpe diem.

Esimene puhkehetk 
saabub mul alles  
aprilli alguses

Laulja Koit Toome

Selle aasta rõõmsamad 
hetked on näiteks need, 
kui õpime eelkoolis 
käiva pojaga õhtuti 
numbreid ja tähti. 
Teeme koos väik-
seid koduülesan-
deid. See on tore 
ja teistmoodi aja 
veetmine. Üldiselt 
oli 2023 nagu aas-
ta ikka. Käis tavaline 
normaalne elu, laste-
ga toimetamine, tööpro-
jektid, kodu sisustamine. 

Huvitavaid projekte ja kihvte kontserte 
on palju olnud. Märtsini tulevad mul 
nüüd suured projektid üksteise järel. 
Detsembris teeme Alikaga jõulutuuri, 
jaanuaris algab suur filmimuusika gala-

projekt Vanemuise sümfooni-
kutega. Siis hakkame 

ette valmistama 
järgmise aasta 

võib-olla suu-
rimat, meie 

Queeni pro-
jekti, mis 
tuleb välja 
märtsis. 
Esimene 
vaba aeg 

ongi mul ap-
rilli alguses,  

sealt edasi 
hakkame juba 

suveks valmistuma.  

Kardan, et kurjus ja 
hullus vallutab laiema 
piirkonna

Ajaloolane ja õppejõud  
David Vseviov

Sellele aastale vaatan 
tagasi loomulikult 
murelikult, arves-
tades sündmusi, 
mis on aset leid-
nud nii laiemalt 
maailmas kui ka 
meil. Kokku 
saab selle võtta 
ehk ühe sõnaga: 
lõhestatus. Ja vä-
ga sageli lõhesta-
vad meid pigem pseu-
do- kui tõelised problee-

mid, see puudutab eriti sisepoliitikat. 
Samas pakub iga päev ju ka midagi ilu-
sat. See võib tulla kohtumistest meel-
divate inimestega, huvitava raamatu 
või miks mitte ka mõne Pealinna artikli 
lugemisest. Või natuke avarama pilgu-

ga maailma vaadates, kui ehk kuule-
me, et kuskil on midagi lahe-

nenud. Kes teab, võib-olla 
otsustab Venemaa Uk-

rainast taanduda? 
Karta oskan ma 
vaid seda, et kurjus 
ja hullus vallutab 
senisest laiema 
piirkonna. Lootus, 
et oht siin maailma 

paigas järsult vähe-
neb, on naiivsevõitu. 

Samas tahaks ju siiski 
loota.

Loe Pealinna  
veebis:   

PEALINN.EE

Kaunis ja suurepärase akustikaga 
Nigulistes toimuvad uue aasta 
esimesel nädalal kontserdid, mida 
täiendab mitmekesine 
publikuprogramm. 

Niguliste on olnud Eesti orelikuns-
ti keskus aastast 1987, mil siin toimus 
esimene ülimenukas ja vahepeal rah-
vusvaheliseks orelifestivaliks kasvanud 
orelinädal. 2024. aastal on orelinädal 
taas omandamas oma esialgset mõtet, 
aga uut sisu. Niguliste orelinädala idee 
autor, eestvedaja ja kunstiline juht on 
algusaastatest saati prof Andres Uibo. 

1. jaanuaril kell 17 toimuv kontsert 
on kahekordselt kuninglik – kaks trom-
petit ja kaks orelit. Trompetitel män-

givad Priit Aimla ja Samuel Jalakas, 
orelitel Andres Uibo ja Kadri Toomo-
ja. Kavas Purcell, Bach, Mozart, Sibe-
lius, Charpentier. 2. jaanuaril astuvad 
üles tšellistid Aare Tammesalu, Jo-
hannes Sarapuu ja Andreas Lend, kes 
mängivad vaheldumisi Johann Sebas-
tian Bachi ja Antonio Vivaldi sooloteo-
seid tšellole. 3. jaanuaril esitab nime-
kas prantsuse organist Edouard Oga-
nessian ungari helilooja Ferenc Lisz-
ti oreliteoseid. 4. jaanuaril kell 18 esi-
neb barokkansambel LaBande, kavas 
Monteverdi, Stradella, Vivaldi. 5. jaa-
nuaril kell 18 kontsertetendus «Bachi 
ja Marchandi võistumängimine Dres-
denis». 6. jaanuaril kell 18 mängib Un-
gari organist Levente Kuzma Nigulis-

te Rieger-Klossi peaorelil. 7. jaanuaril 
kell 18 kuuleb Ludwig van Beethove-
ni ja Wolfgang Amadeus Mozarti oreli-
teoseid Levente Kuzma, Aivars Kalējs, 
Kadri Toomoja ja Andres Uibo esitu-
ses, kaastegev kammerorkester.

2.-7. jaanuarini kell 18 saab muu-
seumis kohtuda inimestega, kes on ol-
nud Nigulistega pikemat aega seotud, 
külla tulevad Jüri Kuuskemaa, Marju 
Kõivupuu, Kaia Haamer, Boris Dubo-
vik, Tiia-Ester Loitme ning Lydia  Ra-
hula. 2.-7. jaanuarini kell 15  tutvus-
tab Niguliste organist prof Andres Uibo 
orelirõdul pillide kuningat – orelit. Sa-
madel päevadel kell 16 toimuvad ore-
lipooltunnid.

Uue aasta alguses tulekul XXXVI rahvusvaheline Niguliste orelinädal


